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Na obálce foto O. Muchy: Hrobka Aloise Kalvody na šlapanickém hřbitově.

Milí spoluobčané,
srdečně vás všechny 
zdravím. Školní rok 
je již v plném prou-
du, režim všedního 
dne dostal opět pra-
videlný ráz. Doufám, 
že nás čeká období 
krásného podzimu.

Vedení města na začátku školního 
roku přivítalo děti a zejména prvňáčky 
do nového školního roku, na gymná-
ziu vítal nové studenty radní Ing. Vác-
lav Horák. Školní problematice jsme 
věnovali i další hodiny práce. Ještě 
v srpnu jsme požádali vedení základní 
školy o vydání celkové informace o or-
ganizaci školního roku, nepovinných 
předmětů a zájmových kroužků a vy-
věšení rozvrhů všech tříd na interne-
tu. Se začátkem září nám byl dodán 
projekt pro stavební povolení na re-
konstrukci pavilónu „B“ základní ško-
ly (objekt tělocvičny a bazénu). Mohli 
jsme tak požádat o stavební povolení 
na celkovou rekonstrukci uvedeného 
pavilónu a následně je i získat. K pro-
jektu se vyjádřili i všichni zaintereso-
vaní. Zub času zapracoval tak, že ob-
jekt bude muset být celý odstrojen až 
na hrubou stavbu a mnoho částí bude 
nových. Značně přepracovaná dispo-
zice, zejména šaten, umožní provoz 
ve večerních hodinách, jak veřejnosti, 
tak i základní škole. Orgán hygienic-
ké služby s řešením již vyslovil sou-
hlas. Stavebně je vyřešen bazén, nová 
bude bazénová technologie, vzducho-
technika, systém vytápění, všechny 
instalace, povrchy stěn včetně obkla-
dů, podlahy, okna, objekt bude celý 
zateplen, nová bude i střecha. Objekt 
bude mít soudobé fasády (podle mého 
nedávného setkání se žáky čtvrtých 
tříd by měla škola být pestrá, nápa-
ditá a měla by hrát mnoha barvami). 
Projektanti nyní pokračují v pracích 
na projektu pro výběr zhotovitele 
a na celkové architektonicko-stavební 

studii, která navrhne řešení celé školy 
včetně areálu hřišť. Před námi je nyní 
nesnadný úkol zajistit fi nancování 
rekonstrukce. Celkové náklady zcela 
jistě dosáhnou mnoha desítek milió-
nů korun. Stále je také třeba myslet 
na zkvalitnění výuky a nabídky mimo 
výukové činnosti. Budeme o to dále 
usilovat spolu s vedením školy a dal-
šími spolupracovníky.

Radostnou událostí bylo slavnostní 
otevření dokončené nástavby Mateř-
ské školy Zahrádka. Původní záměr 
zvýšení nástavby o jedno podlaží mu-
sel být rozšířen na menší celkovou 
rekonstrukci. Postupně se totiž obje-
vovaly další a další problémy a souvis-
losti. Namátkou jmenujme zateplení 
celé budovy (nejen nástavby), rekon-
strukce kotelny, výměnu všech oken 
(nejen nástavby) atd. Rekonstrukci 
vyprojektovala projekční kancelář 
Ing. arch. Milana Podroužka, stavbu 
provedla fi rma AVUS a celkové ná-
klady se z původně zamýšlených cca 
14 mil. Kč vyšplhaly na konečných cca 
19 mil. Kč. 

Mnoho času si stále vyžaduje do-
končení stavby splaškové části oddíl-
né kanalizace, tzv. „Projektu Dyje I“ 
s její kolaudací. Jednání s dodavatelem 
nejsou jednoduchá. Původní termín 
odstranění všech tzv. zjevných zá-
vad nebyl bohužel nakonec dodržen 
do 30. září 2007. Nový, a pevně vě-
říme, že i konečný termín je 31. 10. 
2007. Poté budou následovat obvyklé 
sankce. Chtěl bych znovu zdůraznit, 
že velký dík patří všem vlastníkům ne-
movitostí, kteří pochopili význam celé 
stavby, jak o tom píšeme i v tomto čís-
le Šlapanického zpravodaje, a připoji-
li se na splaškovou kanalizaci novou 
přípojkou. 

I přesto, že ostatní vlastníci nemo-
vitostí nemají snadnou situaci, žádám 
je znovu o dobudování přípojek ještě 
letos v rámci příhodného počasí. Ce-
lou tuto složitou záležitost musíme 

Pohled do starostovy kanceláře

Z města
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uzavřít v tomto roce včetně v součas-
né době gradujících oprav komunikací 
a chodníků, kterým věnuji samostat-
ný článek na jiném místě tohoto čísla. 
Jen prosím o vaše pochopení a velko-
rysost. Celková koordinace není snad-
ná z různých důvodů. Stále se objevu-
jí různé problémy a na dveře pomalu 
klepe konečný termín a zima. 

Mezi záležitosti, které jsme v tý-
dnech po prázdninách řešili, patří:

 V rámci vedení Svazku pro vodovo- 
dy a kanalizace Šlapanicko poslední 
fáze příprav realizace obdobného 
projektu „Dyje II“, v rámci které-
ho bude vybudována splašková 
kanalizace v našem blízkém okolí: 
v obcích Tvarožná, Mokrá-Horá-
kov, Velatice, Kovalovice, Sivice, 
Pozořice a Viničné Šumice. Nákla-
dy dosáhnou více než 680 miliónů 
korun a bude připojeno cca 9000 
obyvatel. Nezastupitelnou roli zde 
sehrál, v pozici náměstka hejtmana 
pro oblast životního prostředí, náš 
radní Ing. Václav Horák, stejně jako 
při přípravě projektu „Dyje I“.

 V našem městě byly instalovány  
v rámci kampaně „Uklízej po svém 
pejskovi“ na šesti místech speciál-
ní koše na psí exkrementy. Kampaň 
bude nadále pokračovat.
 Příprava plánovací smlouvy pro  
obytný soubor Brněnská pole, která 
řeší výstavbu a další souvislosti do-
pravní, technické a občanské infra-
struktury.
 Komplikovaná problematika areálu  
bývalých Brněnských papíren, kte-
rý je nyní ve vlastnictví společnosti 
ICEC.
 Příprava podzimních kulturně spo- 
lečenských akcí ať už v rámci města, 
tak i v rámci Mohyly míru – Aus-
terlitz, o. p. s.
 Zlepšení systému veřejné dopravy  
společností Kordis JmK. Protože 
tato jednání nejsou dosud uzavře-
na, k tématu se ještě vrátíme.
 Řešení vašich podnětů, stížností  
a dalších témat.

Co nás čeká v dalších měsících? 
 Dokončení příprav rekonstrukce – 
základní školy, ICEC, dokončení 

nedodělků po stavbě splaškové ka-
nalizace, dokončení oprav komuni-
kací a chodníků.
 Příprava městského rozpočtu – 
na rok 2008.
 Vzpomínková akce Bitvy tří císařů – 
2007 ve Šlapanicích a v rámci spole-
čenství o. p. s. Mohyla míru – Aus-
terlitz i v jiných místech.
 První městský–  ples pro všechny ob-
čany města.
Další témata ponecháme na příště. 

Děkuji vám za trpělivost při čtení tohoto 
dlouhého textu. Je vidět, že vám staros-
ti o naše město nejsou lhostejné. Závě-
rem bych vás všechny chtěl povzbudit. 
Nelze vyřešit najednou všechna trápení 
našeho města. Trvalým úsilím a vytr-
valým řešením problémů vytvoříme 
Šlapanice s lepší atmosférou. Mnohdy 
stačí úsměv na tváři, laskavost pro naše 
blízké a pochopení pro lidi okolo nás. 
Tím u nás postupně vznikne ta pravá 
„dobrá adresa pro život“.

S přáním krásných zbývajících pod-
zimních dní 

Ing. arch. Jaroslav Klaška

 PŘEDSTAVUJEME  ZASTUPITELE

Mgr. Aleš Charvát

Mgr. Lubomír Konečný
Je mi 53 let. Ve Šlapanicích žiji přes 

30 let a od roku 1980 učím na základ-
ní škole. Po základní škole a gymnáziu 
jsem absolvoval Pedagogickou fakultu 
Univerzity J. E. Purkyně, dnešní Ma-
sarykovu univerzitu, nejprve aprobaci 
Tv – Nš a následně aprobaci Tv – Z pro 
5.–12. ročník. Na fakultě jsem se spo-
lupodílel na založení „Malého divadél-
ka“ a kromě jiných aktivit jsem se pře-
devším věnoval autorskému divadlu.

To mi pomohlo, abych se po vojně 
plně zapojil mezi šlapanické ochotní-
ky. Díky skvělé partě a hlavně skvělým 
lidem a skvělým příznivcům šlapa-
nického ochotnického divadla jsem 
se snad stal plnohodnotným Šlapaňá-
kem. V té době bylo zřízeno i Dětské 
divadelní studio – studio, které mělo 
každý rok pravidelně jednu premiéru 
a započalo tradici „divadelních tábo-
rů“. Po onemocnění Ing. Rektoříka 
jsem se stal na několik let předsedou 
„ochotníků“, a tím i členem výboru 

Sokola. V této době jsem vykonával 
i funkci vedoucího metodika kabi-
netu Tv okresu Brno-venkov a byl 
jsem členem krajské komise lyžo-
vání. Ve škole jsem byl vedoucím 
kabinetu Tv.

V období, kdy se hnuly ledy, jsem 
spolu s dalšími založil šlapanické OF, 
a tím jsem vstoupil do komunální po-
litiky. Po „změně“ jsem byl do řádných 
voleb členem městské rady, po prvních 
řádných volbách členem zastupitelstva. 
V dalším volebním období jsem se stal 

Do Zastupitelstva města Šlapanice 
jsem byl zvolen za sdružení nezávis-
lých kandidátů Moudrá volba pro Šla-
panice a Bedřichovice.

Narodil jsem se 18. prosince 1969. 
Oba moji rodiče pocházejí ze Šlapa-
nic. Zde bydlím nepřetržitě již od na-
rození. Po základní škole jsem navště-
voval Gymnázium v Bučovicích a poté 
Právnickou fakultu Masarykovy uni-
verzity v Brně, obor právo. V závěru 
vysokoškolského studia jsem pracoval 
v komerčně právní kanceláři v Praze. 
Po ukončení právnické fakulty jsem se 
krátce věnoval obchodní činnosti, poté 

právnické praxi na legislativně práv-
ním odboru Českého svazu tělesné 
výchovy a následně v advokátní kan-
celáři. Od roku 1999 jsem samostat-
ným advokátem zapsaným v seznamu 
advokátů České advokátní komory.

V místní komunální politice se 
pohybuji od roku 1994, kdy jsem 
byl za sdružení nezávislých kandi-
dátů Pro Šlapanice poprvé zvolen 
do městského zastupitelstva. Za stej-
ný volební subjekt jsem byl zvolen 
též ve volbách v roce 1998. V období 
let 2002–2006 jsem byl členem Rady 
města Šlapanice. V současném voleb-
ním období předsedám kontrolnímu 
výboru.

Jako člen tehdejší Tělovýchovné 
jednoty Sokol Šlapanice jsem v žákov-
ské kategorii hrál aktivně basketbal 
a za dorostence volejbal. V oblasti tě-
lovýchovy a sportu se pohybuji v po-
někud odlišné pozici do současnosti. 
Jsem členem smírčí komise ČSTV 
s celostátní působností a ve stejném 
orgánu působím též v Brněnském tě-
lovýchovném sdružení.

Bydlím v rodinném domě v nové 
části Smetanovy ulice. Jsem ženatý, 
moje manželka je lékařkou ve Fa-
kultní nemocnici Brno, dcera na-
vštěvuje Gymnázium ve Šlapani-
cích. Nejsem členem žádné politické 
strany.
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Na svých jednáních přijala rada 

města v posledních týdnech mimo jiné 

následující závěry:

22. jednání – 29. 8. 2007 

 uložila OISM v souladu s metodikou – 
MMR objednat zpracování ener-

getického auditu pro budovy MěÚ, 

zdravotního střediska, DPS a případ-

ně i muzea podle předložené cenové 

nabídky;

Výběr z usnesení Zastupitelstva města Šlapanice

Informace z 22. až 25. jednání Rady města Šlapanice
 doporučila ZM schválit kupní smlou-– 
vu na odprodej pozemků p. č. 3019/8, 

p. č. 3019/10 o celkové výměře 

100 m2 od manželů Horákových, by-

tem Kalvodova 2, za cenu podle zna-

leckého posudku;

 schválila uzavření návrhu VPS pro – 
výkon služby městské policie na úze-

mí obce Tvarožná;

 schválila stavbu příjezdové komunika-– 
ce k obytnému souboru Brněnská pole 

na pozemku města PK p. č. 3495/1 

s tím, že investor s městem uzavře Plá-

novací smlouvu, která je podmínkou 

pro vydání územního rozhodnutí;

 schválila pronájem městského parku – 
Sdružení občanů pro rozvoj Šlapa-

nic na 16. 9. 2007 pro pořádání kul-

turní akce a zapůjčení lavic a stolů; 

zpoplatnění bude provedeno podle 

obecně závazné vyhlášky města Šla-

panice č. 1/2007;

6. zasedání ze dne 20. 9. 2007

Zastupitelstvo města schvaluje:

 1.  Ověřovatele zápisu Mgr. Aleše 
Charváta a pana Ivana Vavra

 2.  Program jednání podle pozvánky
 3.  Smlouvu o partnerství a vzájemné 

spolupráci s Jihomoravským kra-
jem

 4.  Rozpočtové opatření č. 3/2007
 5.  Rozpočtové opatření č. 4/2007
 6.  Členství města Šlapanice v OHK 

Brno-venkov
 7.  Stažení bodu 10.a) Záměr č. 7/2007 

– prodej části pozemku p. č. 
3019/14, k. ú. Šlapanice u Brna, 
z programu jednání

 8.  Na základě předkupního prá-
va koupi pozemku p. č. 2771/7 
o celkové výměře 20 m² v k. ú. 
Šlapanice u Brna, obec Šlapanice, 
z vlastnictví Stanislava Polácha 
(id. ½) a Mgr. Kamily Válkové (id. 
½), oba bytem Švehlova 1704/68, 
664 51 Šlapanice, do vlastnictví 
města Šlapanice za celkovou cenu 
21 800 Kč

 9.  Kupní smlouvu na odkoupení po-
zemků p. č. 3019/8, p. č. 3019/10 
o celkové výměře 100 m², k. ú. 
Šlapanice u Brna, od manželů 
Horákových, bytem Kalvodova 2, 
664 51 Šlapanice, za cenu podle 
znaleckého posudku, tj. 25 430 Kč

10.  Kupní smlouvu na odkoupení po-
zemku p. č. 3387/1 o výměře 480 
m2 v k. ú. Šlapanice u Brna z vlast-
nictví pí Jitky Ulrichové, bytem 
Mikulčická 2, Brno, do vlastnictví 
města za dohodnutou cenu 120 
Kč/m2 (podle metodiky) za úče-
lem vybudování regulační plynové 
stanice pro investiční akci „Plyno-
fi kace místní části Bedřichovice“

11.  Kupní smlouvu s fi rmou CTP In-
vest, spol. s r. o., na odprodej KN 
p. č. 6101 o výměře 561 m2, KN 
p. č. 6102 o výměře 1130 m2, KN 
p. č. 6147 o výměře 6156 m2, KN 
p. č. 6153 o výměře 2733 m2 a KN 
p. č. 6154 o výměře 1431 m2, vše 
v k. ú. Šlapanice u Brna, obec Šla-
panice, z vlastnictví města Šlapa-
nice do vlastnictví CTP Invest, 
spol. s r. o.

12.  Zamítnutí námitky paní Marie Hý-
belové, bytem Nerudova 1352/38, 
Šlapanice, uplatněné při veřejném 
jednání o opatření obecné pova-
hy, kterým se vydávají změny č. 5 
ÚPN SÚ Šlapanice. Odůvodnění:

  Podle koordinovaného stanoviska do-
tčeného orgánu KrÚ JMK – OÚPSŘ 
vydaného k návrhu změny č. 5 ÚPN 
SÚ Šlapanice dne 1. 6. 2007 odbor 
dopravy KrÚ mj. souhlasí s plochou 
5.10 s podmínkou, že bude navržena 
s podmíněně přípustným využitím 

– bez přímého napojení na přeložku 
III/15286 obchvat Slatiny.

  Lokalitu posuzovanou ve změně č. 
5.10 lze napojit jako celek ze stá-
vající silnice III/15286 vedoucí ze 
Slatiny do Šlapanic obdobně, jako 
je napojena v současnosti budovaná 
lokalita RD ve Slatině na ulici Šlapa-
nická. Pro lokalitu 5.10 bude nutno 
v souladu s platným ÚPN SÚ zpra-
covat podrobnější územně pláno-
vací dokumentaci, která bude řešit 
mj. komunikační napojení lokality 
5.10. Podrobnější ÚPD musí být 
koordinována s řešením přilehlé lo-
kality na území města Brna. O po-
volení připojení sousední nemovi-
tosti sjezdem a vjezdem rozhoduje 
příslušný silniční správní úřad před 
vydáním územního rozhodnutí.

  Původní trasa přeložky komuni-
kace byla schválena v ÚPN SÚ 
17. 12. 1997.

13.  Vydání změny č. 5 ÚPN SÚ Šlapa-
nice postupem podle § 173 zákona 
č. 500/2004 Sb., správní řád

14.  Darovací smlouvu stavby – 9x po-
délné parkovací stání na pozemku 
p. č. 3593/37 v k. ú. Šlapanice u Brna, 
který vznikl oddělením na zákla-
dě geometrického plánu z pozem-
ku p. č. 3593/16 v k. ú. Šlapanice 
u Brna z vlastnictví Zone Invest, a. s., 
do vlastnictví města Šlapanice

místostarostou. V následujícím jsme se 
všichni „Nezávislí“ vzdali svých man-
dátů na protest proti nekorektnímu 
jednání některých volebních subjektů, 
které nechtěly akceptovat rozhodnutí 
šlapanických voličů. Toto období bylo 
ve znamení práce v tenisové hale Ale-
še Karáska, i když po roce, kdy ředi-
tel ZŠ potřeboval, jsem opět nastoupil 

do školy. V dalším volebním období 
jsem se opět stal místostarostou.

Dnes jsem členem zastupitelstva 
za „Nezávislé 2006“, tedy v opozici. Ni-
kdy jsem neměl a nemám ambice „dělat 
velkou politiku“. Vždy mi šlo o komu-
nál, tedy o to, aby bylo ve Šlapanicích 
dobře. Zejména o pomoc lidem, kteří 
to potřebují, o slušné jednání a vytvá-

ření podmínek pro spokojený šlapanic-
ký život. Něco se snad podařilo, mno-
ho toho zůstává přede mnou. Zejména 
stav základní školy a klima kolem ní. 
To je v současné době to, co mě nejvíce 
trápí a v čem bych se chtěl nejvíce, po-
dle možností, angažovat. Zvláště proto, 
že jsem byl u toho, když se to mohlo 
prosazovat a když se to neprosadilo.
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 doporučila ZM ke schválení od-– 
koupení pozemku p. č. 3387/1 
o výměře 480 m2 z vlastnictví 
pí J. Ulrichové do vlastnic-
tví města za dohodnutou cenu 
120 Kč/m2 podle metodiky pro 
účel vybudování regulační plyno-
vé stanice v investiční akci „Ply-
nofi kace místní části Bedřicho-
vice“;
 pověřila 1. místostarostu prove-– 
dením výběrového řízení na do-
davatele veřejné zakázky malého 
rozsahu na nové webové stránky 
města a jmenovala hodnoticí ko-
misi;
 schválila uzavření VPS pro pře-– 
stupkovou agendu s obcemi Po-
dolí, Tvarožná, Mokrá-Horákov 
a Rebešovice;
 schválila fi rmě Self servis, s. r. o., – 
pronájem zasedací místnosti MěÚ 
Šlapanice v termínech 24. a 26. 9. 
2007 od 10 do 18 hod. a uložila 
Ing. Skoumalovi – PR ve spolu-
práci s KTI připravit komplexní 
materiál k problematice kabelové 
TV (ve vztahu ke šlapanickému 
infokanálu) a dalších možností ší-
ření infokanálu jinou než kabelo-
vou cestou;
 schválila zaslání dopisu na ČIŽP – 
v záležitosti výrazného zvýšení 
kontaminace spodních vod přede-
vším dehtovými látkami nad úro-
veň sanačních limitů jak v areálu 
ICEC Šlapanice, a. s., tak na ulici 
Tyršově včetně zvětšení plochy 
s výskytem volné fáze dehtů, jak 
to vyplývá z materiálu fy HYDRO-
SAN;
 schválila fi nanční dotaci TJ Sokol – 
na účast na mezinárodním volej-
balovém turnaji žen v Rakousku 
ve výši 4000 Kč;
 schválila návrh hodnoticí komise – 
k výběru dodavatele na 2. etapu 
akce „Nástavba mateřské školy 
Havlíčkova“ na zateplení a výměnu 
otvorů stávající části objektu a zá-
měr na uzavření smlouvy o dílo 
s nejvýhodnější nabídkou od Sta-
vební fi rmy AVUS, spol. s r. o., 
za cenu 2 737 424 Kč včetně DPH;
 schválila pronájem garáže v majet-– 
ku města Šlapanice na Masarykově 
nám. zájemci s nejvyšší nabídkou 
p. J. Vackovi-Veselému; 
 schválila ceny za pronájem zase-– 
dací místnosti v budově Městské-
ho úřadu Šlapanice v Brně, Opuš-
těná 9/2;

 schválila přenesení rozhodovací – 
pravomoci ve věcech smluvních, 
které nejsou zákonem o obcích 
vyhrazeny radě či zastupitelstvu 
města, do přímé kompetence sta-
rosty, a to z důvodů operativy 
a pružnosti v obchodních vztazích 
vztahujících se zejména na provoz 
úřadu;
 doporučila zastupitelstvu schvá-– 
lit kupní smlouvu s fi rmou CTP 
Invest, spol. s r. o., řešící odpro-
dej pěti parcel o celkové výměře 
12 011 m2 z vlastnictví města Šla-
panice;
 schválila záměr vypsání 4 výzev – 
určeným zájemcům, a to na do-
dávku rekonstrukce počítačové sítě 
v objektu Šlapanice, na dodávku 
kopírovacího zařízení pro stavební 
odbor, na dodávku ekonomického 
systému a na dodávku serverů, 
uložila tajemníkovi pověřit fi rmu 
RTS, a. s., organizací těchto výzev 
a jmenovala výběrovou komisi;
 schválila záměr provedení audi-– 
tu počítačové sítě MěÚ Šlapani-
ce, který je nutný před zahájením 
prací na rekonstrukci počítačové 
sítě; audit bude proveden soudním 
znalcem příslušného oboru;
 schválila návrh výběrové komise – 
na jmenování pí Jarmily Lickové 
do funkce vedoucí odboru vnitř-
ních věcí s platností od 1. 9. 2007 
a vzala na vědomí, že na místo 
vedoucího OISM nedoporučila 
komise ke jmenování žádného ze 
6 uchazečů a že na uvedené místo 
bude nutné vypsat nové výběrové 
řízení;
 vzala na vědomí předložené zprá-– 
vy o činnosti 7 komisí a docházky 
od všech 12 komisí.

23. jednání – 12. 9. 2007
 schválila koncepci bezpečnosti – 
komise pro bezpečnost a pořádek 
a Městské policie Šlapanice a zá-
měr realizace „Kamerového systé-
mu Šlapanice“ a pověřila starostu 
zorganizováním výběrového říze-
ní na tuto veřejnou zakázku;
 schválila žádosti společnosti – 
CEDR, spol. s r. o., o povolení při-
pojení sjezdů 7 rodinných domů 
na místní komunikaci ul. Dlouhé, 
o povolení zvláštního užívání této 
místní komunikace k umístění 
částí přípojek splaškové a dešťové 
kanalizace, plynovodních a vo-
dovodních přípojek do silničního 

pozemku v souvislosti s realizací 
výstavby nových rodinných domů 
a uložila OISM vypracovat návrhy 
smluv o budoucích věcných bře-
menech a vydat stanovisko měs-
ta k realizaci výstavby rodinných 
domů;
 schválila žádost Bohumila Dole-– 
žala o užívání městského parku 
ve dnech 20. 9.–25. 9 pro hostová-
ní lunaparku;
 schválila žádost Městské policie – 
Šlapanice o souhlas s užíváním 
městského parku 19. 9. pro akci pro 
děti a mládež „dopravní hřiště – 
jízda zručnosti“;
 schválila žádost Sdružení občanů – 
pro rozvoj Šlapanic o užívání Ma-
sarykova náměstí dne 23. 9. pro 
konání cyklistického závodu pro 
děti a mládež včetně zapůjčení 
přenosné tribuny;
 schválila záměr společnosti TON-– 
DACH Česká republika pokračovat 
v hornické činnosti ve schváleném 
dobývacím prostoru Šlapanice, se-
verně od střediska živočišné výro-
by BONAGRO, a. s.;
 schválila zástupce města v radě – 
školy: Katarínu Krejčí, Bc. Marce-
lu Havlíčkovou, Pavla Horáka;
 schválila pronájem sálu v KD Bed-– 
řichovice pro Sbor dobrovolných 
hasičů Podolí na den 5. 10. 2007;
 vzhledem k rozložení pracov-– 
ních dnů mezi vánočními svátky 
a Novým rokem schválila uzavře-
ní městského úřadu pro veřejnost 
ve dnech 27. 12., 28. 12. a 31. 12. 
2007; první úřední den příštího 
roku bude ve středu 2. 1. 2008;
 na základě doporučení výběrové – 
komise, která posuzovala sedm 
uchazečů o funkci vedoucího 
kanceláře tajemníka, jmenovala 
do této funkce JUDr. Josefa Kalu;
 vzala na vědomí předložené zprávy – 
z fi nančního a kontrolního výbo-
ru, osadního výboru a z dopravní 
komise.

24. jednání – 26. 9. 2007
 schválila realizaci staveb „Šlapani-– 
ce, Kollárova – rekonstrukce NN“, 
„Šlapanice, Komenského – rekon-
strukce NN“, „Šlapanice, rekon-
strukce vedení měnírny DPmB“ 
za podmínek zřízení věcného bře-
mene za úplatu a vyslovila souhlas 
vlastníka místních komunikací 
k umístění kabelů NN do přísluš-
ných místních komunikací;
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 schválila záměr vypsání výzev 3 – 
určeným zájemcům na zpracova-
tele územně analytických podkla-
dů ORP Šlapanice a jmenovala vý-
běrovou komisi;
 provedla a předložila zastupitel-– 
stvu ke schválení rozpočtové opat-
ření č. 5 (navýšení výše rozpočtu 
o 10 223 400 Kč – přijaté dotace na so-
ciální dávky, dotace pro hasiče, dotace 
na PD – odvod extravilánových vod, 
převody mezi §§ v příjmech i výda-
jích) a rozpočtové opatření č. 6 (na-
výšení výše rozpočtu o 69 015 200 Kč 
– přijaté dotace na sociální dávky, 
dotace pro komunitní plánování 
sociálních služeb, převody mezi §§ 
v příjmech i výdajích);
 schválila prodej části pozemku – 
KN p. č. 3593/1 v k. ú. Šlapanice 
u Brna fi rmě ZONE INVEST, a. s., 
za cenu 1090 Kč/m²;
 schválila pronájem nebytových – 
prostor ve zdravotním středisku 
o celkové podlahové ploše 59 m² 
(bývalé LSPP) paní L. Peškové pro 
zřízení kadeřnictví a kosmetiky;
 vyslovila souhlas města jako vlast-– 
níka pozemku se žádostí fi rmy 
ZONE INVEST, a. s., s vybudová-
ním nájezdové rampy na ul. Brněn-
ské pro výstavbu nájezdové rampy 
u polyfunkčního domu Lípa;
 schválila smlouvu o smlouvě bu-– 
doucí o zřízení věcného břemene 
na pozemku p. č. 127/1 v k. ú. Bed-
řichovice ve vlastnictví Jihomorav-
ského kraje v souvislosti s plynofi -
kací místní části Bedřichovice; 
 vzala na vědomí smlouvu s JmK – 
na dotaci ve výši 67 000 Kč pro 
účel realizace Rozvojového plá-
nu sociálních služeb a schválila 
Rozvojový plán sociálních služeb 
správního obvodu obce s rozšíře-
nou působností Šlapanice;
 na základě návrhu tajemníka – 
schválila jmenování Ing. Jana Vé-
vody vedoucím fi nančního odboru 
a Ing. Iva Baara vedoucím odboru 
dopravy, oba od 1. 10. 2007;
 schválila změnu názvu odboru – 
Stavební úřad na Odbor výstavby 
a změnu názvu Oddělení územní-
ho plánování a rozvoje na Odděle-
ní územního plánování a památ-
kové péče.

25. jednání – 10. 10. 2007
 zamítla záměr společnosti TERM, – 
spol. s r. o., ke stavbě „Přístavba 
haly pro expedici, manipulaci se 

zbožím a skladování a dostavby 
prostorů technického zázemí fi r-
my TERM“ z důvodu nesouladu 
s územním plánem;
 schválila Základní škole Šlapani-– 
ce, příspěvkové organizaci měs-
ta, převedení částky 371 875 Kč 
z rezervního fondu do fondu in-
vestičního pro účel úhrady fak-
tur za projektovou dokumentaci 
pro stavební povolení na rekon-
strukci Základní školy Šlapanice – 
pavilón „B“;
 schválila smlouvu o poskytnutí – 
investiční dotace z rozpočtu Jiho-
moravského kraje městu Šlapanice 
na realizaci projektu „Rekonstruk-
ce dětských sportovních hřišť“ 
v celkové výši 180 000 Kč;
 schválila znění vzorové nájemní – 
smlouvy na pronájem nebytových 
prostor ve zdravotním středisku 
a uložila OISM neprodleně vyho-
tovit podle tohoto vzoru smlouvy 
pro všechny nájemce v tomto ob-
jektu;
 provedla rozpočtové opatření č. 7: – 
navýšení rozpočtu o 472 800 Kč 
(přijaté dotace na zabezpečení čin-
ností sociálně-právní ochrany dětí, 
činnost lesního hospodáře, vratky 
sociálních dávek) – a předložila ho 
ke schválení zastupitelstvu;
 na základě návrhu fi nančního vý-– 
boru schválila kritéria – zásady 
a pokyny – pro předkládání žá-
dostí o dotaci z rozpočtu města 
neziskovým a příspěvkovým orga-
nizacím pro rok 2008;
 schválila žádost Muzea Brněnska – 
o vybudování elektrického požár-
ního systému EPS s napojením 
na Pult centrální ochrany HZS 
JmK v budově muzea na Masary-
kově nám. v rámci investice Jiho-
moravského kraje;
 na základě vyvěšeného záměru – 
č. 10/2007 doporučila zastupi-
telstvu schválit prodej pozemků 
KN p. č. 305/1 (65 m²), 306/1 (55 
m²), 307/1 (34 m²) a 308/1 (88 m²) 
Ing. L. Dvořákové;
 v rámci působnosti valné hroma-– 
dy společnosti SATESO, s. r. o., 
schválila zprávu o provedení 
auditu roční účetní uzávěr-
ky této společnosti za rok 2006 
a návrhy na opatření vyplývající 
z auditu;
 schválila zadávací podmínky pro – 
zpracování projektové dokumen-
tace na rekonstrukci kotelny včet-

ně stavebních úprav v objektu MŠ 
Hvězdička vzhledem k opakujícím 
se provozním problémům s kot-
lem ústředního topení a na zákla-
dě doporučení fi remního servisu 
kotlů;
 schválila znění vzorové smlouvy – 
o budoucí smlouvě o zřízení věcné-
ho břemene na uložení plynového 
potrubí do pozemku ve vlastnic-
tví právnické, resp. fyzické osoby 
a uložila OISM připravit uvedené 
smlouvy pro všechny vlastníky 
dotčených pozemků v k. ú. Bedři-
chovice, případně v k. ú. Šlapanice 
u Brna; 
 schválila jmenování redakční rady – 
Šlapanického zpravodaje (Ing. S. 
Skoumal – šéfredaktor, Bc. M. 
Černá – zástupce šéfredaktora, 
zástupci vedení města v počtu 1–3 
ad hoc, Ing. V. Sobotka – členové) 
a schválila její základní pravomoci 
a odpovědnosti;
 schválila návrh komise výběrového – 
řízení a uložila tajemníkovi zajistit 
dodávky prostřednictvím nabídek 
a nabídkových cen

 •  rekonstrukce počítačové sítě 
v objektu MěÚ Šlapanice – fi rma 
R. S. C., spol. s r. o.,

 •  kopírovacího zařízení pro staveb-
ní úřad MěÚ Šlapanice – fi rma 
KONICA MINOLTA Business 
Solutions Czech, spol. s r. o.,

 •  ekonomického systému pro MěÚ 
Šlapanice – fi rma ALLIUM, s. r. o.,

 •  serverů pro MěÚ Šlapanice – fi r-
ma AURA, s. r. o.;

 doporučila zastupitelstvu schvá-– 
lit odprodej pozemků pod vysta-
věnými lodžiemi na panelových 
domech v sídlišti Brněnská vlast-
níkům jednotek v rozsahu odpoví-
dajícím velikosti spoluvlastnické-
ho podílu na společných částech 
domu;
 doporučila zastupitelstvu zru-– 
šit bez náhrady obecně závaznou 
vyhlášku OZV č. 5/2006 o míst-
ním poplatku za povolení k vjez-
du s motorovým vozidlem do vy-
braných částí města Šlapanice 
a místní části Bedřichovice a ulo-
žila – v případě schválení tohoto 
návrhu – OISM zaměnit u do-
pravních značek „Zákaz vjezdu 
motorových vozidel“ stávající do-
datkové tabule „Vjezd povolen 
na povolení MěÚ“ za dodatkové 
tabule „Dopravní obsluze vjezd 
povolen“.
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Z činnosti komise životního prostředí a zemědělství
jsou autentickou složkou krajinného 
rázu tohoto regionu (na rozdíl od jeh-
ličnanů). Způsob případných vege-
tačních úprav uvnitř areálu je zcela 
na rozhodnutí investora, resp. pro-
jektantů. Tento princip začlenění vý-
stavby do širšího krajinného kontextu 
pomocí výsadeb v okrajových partiích 
by bylo vhodné zrealizovat po celém 
obvodu průmyslové zóny.

Komise též připomněla nutnost zří-
zení protihlukové stěny v úseku zvý-
šeného dálničního tělesa na k. ú. Bed-
řichovice, a zda to bylo (resp. bude) 
zapracováno do projektové dokumen-
tace této stavby, a tím také do jejího 
rozpočtu (hradí stát). Je proto nezbyt-
né, aby se zástupce města spojil s in-
vestorem stavby – Ředitelstvím silnic 
a dálnic ČR – a zjistil, která fi rma stav-
bu v tomto úseku projektuje, a přímo 
u projektanta si tuto záležitost ověřil. 
Požadavek zřídit u Bedřichovic na tě-
lese dálnice protihlukovou stěnu byl 
již zapracován do vyjádření odboru 
ŽP MěÚ Šlapanice v rámci zjišťova-
cího řízení (EIA). Opomenutí prově-
ření, resp. zajištění uvedeného poža-
davku by mělo zcela jistě dlouhodobě 
nenapravitelný negativní dopad jak 
pro Bedřichovice, tak také pro občany 
bydlící ve stávající či chystané obytné 
zástavbě při severním okraji Šlapanic.

Ivan Tůma
předseda komise životního prostředí 

a zemědělství

Jednou z komisí zřizovaných Radou 
města Šlapanice je i komise životního 
prostředí a zemědělství. Komise se 
prozatím pravidelně schází v měsíč-
ních intervalech a jejími členy jsou: 
Ing. Jiří Bartuněk, Josef Kepák, Jiří 
Kuklínek, Ivan Kupský, Ing. Jiří Pro-
cházka, Ing. Petr Svoboda a předseda 
komise Ing. Ivan Tůma, PhD.

Hlavním tématem, kterým se ko-
mise především zabývá, je zeleň jak 
v intravilánu, tak extravilánu obce Šla-
panice a Bedřichovice. Každý, kdo má 
k přírodě blízko a vnímá nutnost kon-
taktu s živou přírodou jako nezbytnou 
životní potřebu k regeneraci stresem 
oslabovaného lidského organismu, 
jistě nenachází v industrializované 
a zemědělskou velkovýrobou pozmě-
něné krajině v okolí našeho města do-
statek zklidňující zelené oázy. Komise 
se proto zavázala vypracovat do jara 
2008 společně s ředitelem fi rmy 
SATESO Ing. Karmašem zásady roz-
voje zeleně ve městě. Podporuje též 
iniciativu Mgr. P. Urika o rozšíření 
zelených ploch využitelných pro vol-
nočasové aktivity, především mládeže, 
a také iniciativu šlapanických občanů 
sdružených kolem paní I. Horákové 
a RNDr. K. Tesaříka ohledně možnos-
ti ozelenění některých šlapanických 
zákoutí.

Komise připomíná, že podmínkou 
uskutečnitelnosti těchto záměrů je 
především identifi kace dotčených po-

zemků a jejich vlastníků, od čehož by 
se měla odvíjet vlastní příprava reali-
zace. Realizace je tedy vhodná pouze 
na pozemcích města k tomu vhod-
ných, případně s projednaným sou-
hlasem vlastníka pozemku. Určitou 
možností rozšiřování zeleně, na kte-
rou jsou vázány další živé organismy 
a další rozšíření vycházkových tras 
mimo silniční provoz, jsou stanove-
ny v tzv. ÚSES, tj. Územním systému 
ekologické stability, jenž je závaznou 
částí územního plánu města Šlapanic. 
Cílem je vybudování zde navržených 
funkčních částí – biocenter a biokori-
dorů. Zde by měla být věnována po-
zornost volbě druhové skladby vysa-
zovaných dřevin podle dispozic výše 
uvedené závazné dokumentace, tedy 
domácích dřevin původních v daném 
regionu. Tato cesta by byla vhodná 
za situace, kdyby byly výrazně posí-
leny státní dotační tituly na realizaci 
skladebných prvků ÚSES (až 100 % 
krytí nákladů).

Jedno mimořádné zasedání věno-
vala komise setkání s paní Ondrovou, 
zástupkyní fi rmy CTP INVEST, jež je 
hlavním investorem zástavby v prů-
myslové zóně vznikající u Šlapanic. 
Byl s ní projednáván návrh ozelenění 
v obvodových, pohledově frekvento-
vaných partiích budovaného areálu. 
Důvodem tohoto opatření by mělo být 
zjemnění geometricky strohých linií 
staveb při použití typu dřevin, které 

Oslava 28. října – výstava Šlapanice 2007

Vážení spoluobčané,
rád bych vás v této chvíli uvítal na 

našem společném setkání (zastavení 
se) u příležitosti státního svátku vý-
ročí vzniku samostatného českoslo-
venského státu. Tento den je důvodem 
k zamyšlení se nad významem státu 
a státnosti vůbec. A že je třeba se za-
stavovat každoročně a připomínat si 
určité věci, vidíme na dětech a mlad-
ší generaci. Brzy by vnímaly jen to, že 
MAJÍ VOLNO.

Československá republika, která byla 
28. října 1918 legálně a právně ustano-

vena, se stala záchranou pro český ja-
zyk, českou identitu a samostatnost. 
Počátky naší české identity najdeme 
už v pověstech o kněžně Libuši a zalo-
žení Prahy. Pokračují přes období Vel-
ké Moravy, jejíž součástí byly i Čechy. 
Poté co byla Velkomoravská říše roz-
vrácena, vzniká první uznávané čes-
ké knížectví, později české království, 
ještě později se stávají Země koruny 
české součástí Rakousko-uherské říše, 
aby jak jsem již naznačil, vznikla pa-
mátného 28. října roku 1918 samo-
statná Československá republika.

Od dávných dob prožil český národ 
mnohá období útlaku a útoků na jeho 
samotné kořeny. V těchto dobách bý-
valy útěchou významné osobnosti na-
šich dějin spojené s etapami rozkvě-
tu a slávy, na která mohl český národ 
vzpomínat. Takovou osobností byl na-
příklad český kníže Václav. Než aby, jak 
bylo tehdy zvykem, válčil se sousedy, 
uzavřel, jak tehdy nebylo zvykem, mír 
za úlitbu poplatku. Přesto, anebo prá-
vě proto, byl ve své době zavrženým 
politikem. Jeho politikou smíru s Ně-
meckem se dodnes zabývají histori-
ci zkoumající dobové pozadí, události 
dějin. Tento kníže však zůstává v po-
vědomí českého národa, na rozdíl od 
jeho vrahů, stále až dodnes a nese po-
selství o hodnotách, které nepodléha-
jí modernosti, tendencím, tlaku světa, 

Ke státnímu svátku 28. října připravilo město Šlapanice ve vestibulu úřa-
du výstavu Šlapanice 2007, kterou si můžete prohlédnout do konce roku 
a na kterou Vás srdečně zveme. 

Starosta města, Ing. arch. Jaroslav Klaška, pronesl na vernisáži této 
výstavy slavnostní projev, který otiskujeme.
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výhodnosti či nevýhodnosti určitých 
rozhodnutí. Pro nás je stále symbolem 
českého státu a český národ v dobách, 
kdy je mu zle, se ke sv. Václavovi utíká 
pod ochranu.

Mezi další velikány dějin našeho 
státu hodné následování patří český 
král a císař Svaté říše římské Karel IV. 
Podle jeho vlastních slov, když přišel 
do Čech, našel zemi zbídačenou, lid 
ožebračený, šlechtu zpupnou a králov-
ské hrady zastavené. Za jeho panová-
ní však české království dosáhlo nebý-
valého rozmachu a možná právě tehdy 
se sláva Prahy dotýkala hvězd, jak pra-
ví pověst o kněžně Libuši.

Ještě mnoho vynikajících českých 
osobností by bylo možné dnes připo-
menout: osobnosti národního obroze-
ní, prvního prezidenta Československé 
republiky Tomáše Guarrigua Masary-
ka, který měl největší vliv nejen na za-
ložení, ale i na formování naší repub-
liky mezi oběma světovými válkami, 
a další vynikající osobnosti, které bo-
jovaly na různých frontách za náš stát, 
za naši svobodu, nasazovaly a mnoh-
dy i ztratily proto své životy. Je dob-
ré si toto vše alespoň jedenkrát v roce 
znovu připomenout.

Dámy a pánové, o tématu státu či 
svobody by se dalo ještě dlouho poví-

dat, místo toho ale na počest dnešní-
ho svátku zahajujeme výstavu o Šlapa-
nicích současnosti „Šlapanice 2007“. 
Na dění v našem městě lze poznat, 
jak mnoho se snažíme jak investice-
mi, společenským, sportovním a kul-
turním životem, tak i každodenními 
maličkostmi zlepšit náš společný ži-
vot, jak nám záleží na místě, prostře-
dí a mezilidských vztazích, ve kterých 
žijeme. Díky vám všem za každý pří-
spěvek. Výstava má prozatím otevřený 
konec. Chybí dopsat ještě dva měsíce 
času jak budování města, státu, tak 
i běžného života. 

Přeji nám všem hezký sváteční den.

Pár slov k projektu kanalizace ve Šlapanicích
S končící stavbou projektu „Ochra-

na povodí řeky Dyje I. etapa“, jejímž 
účastníkem byl i náš Svazek pro vodo-
vody a kanalizace Šlapanicko, se slu-
ší krátce se ohlédnout. Podívejme se 
na to, co dala či vzala našemu městu 
včetně Bedřichovic.

Stavba jako celek řeší odkanalizování 
splaškových vod nebo budování čistí-
ren odpadních vod mnoha měst a obcí 
Třebíčska, Žďárska, Blanenska, Bos-
kovicka a Šlapanicka. Jedná se o roz-
sáhlou a složitou inženýrskou stavbu, 
kterou by nebylo možné realizovat bez 
rozhodující fi nanční podpory veřej-
ných rozpočtů. Evropská unie dotova-
la stavbu 68 %, Státní fond životního 
prostředí 5 %. Celkové náklady činily 
1050 mil. Kč, z toho v našem regionu 
Šlapanicka bylo proinvestováno cel-
kem 490 mil. Kč s připojením celkem 
10 300 ekvivalentních obyvatel. V na-

šem městě samotném stála kanaliza-
ce 130 mil. Kč. Protože rozhodujícím 
fi nancujícím partnerem byla Evropská 
unie, bylo nutné dodržet některé její 
specifi cké požadavky, podle zvyklos-
tí v EU, vč. kontroly prostavěnosti 
a účelnosti vynaložených prostředků. 
Málokdo si dovede představit celou 
složitost stavby a velikost úsilí mno-
ha lidí k dovedení k realizaci. Za vším 
stojí práce, čas a úsilí mnoha osob. 
Nic není samozřejmé, ani splašková 
kanalizace v jednadvacátém století.

Historii problému kanalizace 
ve Šlapanicích jsme věnovali přílo-
hu č. 1 Šlapanického zpravodaje č. 
1/2007. Tato stavba defi nitivně řeší 
problematiku odvodu splaškových 
vod, včetně již dříve stanovených 
podmínek Povodí Moravy, s. p., a or-
gánů na ochranu životního prostředí 
o povolení tzv. jednotné kanalizace 

na dobu max. 10 let. I v našem městě 
to byla stavba složitá, která měla svá 
úskalí. Při budování hlavních stok byl 
ztížen přístup k jednotlivým nemo-
vitostem, mnohdy i do celých ulic. 
Harmonogramy prací braly za své 
dřív, než mohly být naplněny, někdy 
dokonce než byly započaty. Zvýšila 
se prašnost, hluk, provoz na objízd-
ných trasách, které velmi často vedly 
po jinak klidných lokalitách. Došlo 
k poškození komunikací, chodní-
ků i předzahrádek (podrobný popis 
všech problémů je zcela mimo mož-
nosti plochy tohoto článku). Pod-
statná většina občanů našeho města 
s touto situací bojovala velmi statečně 
a nápor stavebních fi rem s trpělivostí 
ustála. Za to vám všem patří ze strany 
samosprávy města Šlapanice i Svazku 
pro vodovody a kanalizace velké po-
děkování. (Praktická poznámka: Po-
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kud vám byla prokazatelně stavbou 
kanalizace způsobena škoda, je třeba 
ji uplatnit, např. prostřednictvím pra-
covníků Svazku.)

V současné době probíhá kolaudační 
řízení stavby fi nancované z veřejných 
rozpočtů. V rámci tohoto řízení jsou 
odstraňovány nejen nedodělky, které 
by bránily provozu splaškové kanali-
zace, ale i ty ostatní, tzv. zjevné vady 
(skládky, úpravy terénu, apod.), které 
zjistila kolaudační komise. Vedení měs-
ta ve spolupráci se Svazkem připravuje 
také opravy komunikací a chodníků 
alespoň těch nejvíce poškozených ulic. 
Některé komunikace již opraveny byly, 
nyní se připravuje, či spíše již probíhá, 
oprava povrchu dalších komunikací, 
což by mělo přinést razantnější zlepše-
ní. Blíže viz samostatný článek. 

Na stavbu splaškové kanalizace na-
vazuje výstavba jednotlivých přípojek 
z nemovitostí na uliční řady. Mnozí 

z vás mají již svoje přípojky zkolaudo-
vány a řádně odvádějí splaškové vody. 
Chtěli bychom opět vyzvat všechny, 
kteří mají svoje přípojky vybudovány, 
aby si včas zažádali o jejich kolaudaci. 
Praktická rada: Nenechte se ukolébat 
fyzickým vybudováním přípojky, až 
kolaudací celá akce končí. Je to důle-
žité při řešení majetkových souvislostí 
vašich nemovitostí. Je nutné upozor-
nit, že pokud existují funkční septiky 
či nepropustné jímky na vyvážení, 
musí být vyřazeny z provozu. Měly 
být již dávno zrušeny, či přeměněny 
např. na rezervoáry dešťové vody při 
zavedení dočasného jednotného kana-
lizačního systému v r. 1994. I v těchto 
případech je třeba důsledně oddělit 
vody na dešťové a splaškové vč. pří-
pojek. 

Závěrem bych chtěl poděkovat všem 
občanům za pochopení významu stav-
by. I přes nemalé náklady jste přepojili 

svoje nemovitosti novými přípojkami 
na tuto nově vybudovanou splaškovou 
kanalizaci.

Ing. arch. Jaroslav Klaška, starosta

DOŠLO PO UZÁVĚRCE:
Vážení spoluobčané,

nedávno se Vám dostaly do rukou 
informace o areálu ICEC. Ing. Martin 
Jedlička zde prezentoval názor na začlenění 
zmiňované organizace do města.

V této souvislosti připravujeme materiál, 
ve kterém představíme odlišnou koncepci 
vedoucí k odstranění kontaminace a využití 
těchto ploch. Myslíme si, že by měly být 
určeny například pro stavbu Městského 
centra, Kulturního domu nebo wellness 
centra. Dalšími variantami využití jsou 
zvýšení zelených a klidových ploch nebo 
využítí k volnočasovým aktivitám. 

Vedení města Šlapanice

K opravám komunikací na nejkritičtějších místech
Vážení spoluobčané,

jsem ze srdce rád, že se po dokončení 
veřejné části splaškové kanalizace po-
dařilo nalézt fi nanční zdroje na opra-
vy povrchů některých komunikací 
a chodníků ve Šlapanicích. Vděčíme 
za to prozíravé fi nanční politice Svaz-
ku pro vodovody a kanalizace a jeho 
bývalému tajemníkovi Ing. Sedlákovi.

Musím ale říci na druhé straně, že se 
jedná o dočasné opravy některých ko-
munikací, které byly nejvíce poškoze-
ny stavbou splaškové kanalizace. Bo-
hužel i přes uvolněné fi nanční zdroje 
nelze opravit všechny komunikace 
a chodníky. Na tomto místě prosím 

o pochopení ty z vás, na jejichž ulice se 
tentokrát nedostane, nebo jen částeč-
ně. Mohu vám slíbit, že budeme vytr-
vale usilovat o opravy či rekonstrukce 
i dalších komunikací a chodníků. Zvo-
lili jsme formu dočasné opravy, pro-
tože defi nitivní rekonstrukce komuni-
kací a chodníků je možno provést až 
po zjištění stavebního (opotřebova-
nost) a stavebně-technického (profi ly, 
trasy, hloubky uložení) stavu stávající 
původní letité kanalizace. 

Proto jsme již zadali projekt odve-
dení dešťových vod z obou katastrů 
našeho města. Příprava a realizace re-
konstrukce původní kanalizace včetně 

defi nitivních rekonstrukcí komunikací 
a chodníků si navíc vyžádá pravděpo-
dobně delší čas. Z uvedených důvodů 
jsme přikročili k dočasným opravám 
povrchů alespoň těch nejvíce poško-
zených stávajících komunikací. Opra-
vy se provádějí tak, že po odfrézování 
nebo alespoň vyrovnání stávajícího 
podkladu (tam, kde nelze odfrézovat) 
je položena souvislá nová vrstva as-
faltobetonu. Nejde tedy o místní vy-
správky výtluků a děr, ale o maximální 
možnou, hospodárnou a trvanlivou 
opravu. 

Opravy komunikací (včetně chodní-
ků na ul. Brněnské) budou stát necelých 
12 miliónů Kč. K tomu se dodavatel 
(společnost Metrostav) zavázal opravit 
či přeložit další chodníky v hodnotě 
oprav 2,5 miliónu Kč. V tomto případě 
jsme trvali na kvalitnějších opravách, 
zejména kvalitnějším podkladu, vyřa-
zení stávající poškozené dlažby a jejím 
nahrazení novou. Veškeré opravy jak 
komunikací, tak i chodníků musí být 
provedeny ještě letos.

K rekonstrukcím, které byly prove-
deny v jarních měsících (části ul. Suši-
lovy a Nerudovy, celá ulice Havlíčkova 
a Bož. Němcové, o kterých bylo roz-
hodnuto na základě doporučení VAS, 
a. s., z důvodu dobrého stavu stávající 
kanalizace), máme konkrétně v plánu 
do 30. 11. – samozřejmě za předpokla-
du vhodného počasí (v dešti a mrazu 
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pokládat fi nální vrstvu nelze) – opra-
vit, po projednání ve vedení a orgánech 
města, následující komunikace: 
  zbývající část ul. Sušilovy (již je 

provedeno a celá ulice má nový 
povrch), 
  část ul. Bezručovy od Sušilovy 

k městskému parku (taktéž je již 
provedeno), 
  celá ulice Bedřichovická (opravena 

parkovací stání z recyklátu i části 
chodníků), 
  část ul. Švehlovy od Čechovy ke ga-

rážím za tratí ČD, 
  část ul. Jiráskovy od Švehlovy 

po Hybešovu (rozšíření pro parko-
vání či průjezdnost bude provedeno 
na jaře),
  po celé délce, 2/3 šířky ul. Jungman-

novy, celá Kosmákova,
  dále jsme rozhodli o opravě hlavní-

ho vjezdu do města od Brna, komu-
nikace ul. Brněnské od benzínové 
stanice PHM společnosti SHELL 
k ul. Čechově (výměna obrubníků 
za nové, doložení asfaltobetonu, te-
rénní úpravy a vybudování dalších 
parkovacích stání),
  úprava Čechovy ul. u parčíku Rudo-

armějce, včetně vybudování nových 
parkovacích stání a ve spolupráci 
se Správou a údržbou silnic úpra-
va křižovatky Čechova–Brněnská 
u parčíku Rudoarmějce.
Také v Bedřichovicích již byly oprave-

ny komunikace na ulicích Jižní a Střed-
ní plus části ulic Lipová a Studýnky.

Je nám dobře znám neutěšený stav 
mnoha chodníků, a to nejen ze stíž-
ností vás občanů. Je to souhra více 
okolností. Mohou za to stavební čin-
nosti při pokládce kabelů bývalého 

Telecomu a Self Servisu, výstavba 
splaškové kanalizace, nedostatečná 
dlouhodobá údržba a individuální sta-
vební činnosti. Nyní se naskytla mož-
nost, po dohodě Svazku a Metrostavu, 
opravit chodníky v hodnotě prací 2,5 
mil. Kč. Chodníky se budou opravo-
vat podle možností pravděpodobně až 
do konce tohoto roku. Budou oprave-
ny chodníky v těchto ulicích:
  téměř celá ulice Bezručova,
  stará část ulice Švehlovy pravá stra-

na,
  celá tzv. nová část ulice Jiráskovy,
  pravá strana ulice Štefanikovy,
  pravá strana (část) ulice Nad zám-

kem,
  Brněnská od starého sídliště po Če-

chovu a strana od ul. Komenského 
po uličku; tyto práce budou prove-
deny dodavatelským způsobem vč. 

ozelenění přilehlých ploch nebo vy-
budování parkovacích stání,
  Brněnská od Čechovy po Morav-

skou chalupu, 
  Bedřichovice – část ulice Hlavní 

a Jižní v oblasti KD,
  Bedřichovická levá strana,
  část ulice Čechovy.
Vážení spoluobčané, věřím, že oce-

níte naši snahu o zlepšení stavu měs-
ta. Děkuji vám předem za pochopení 
a vstřícnost při provádění všech prací. 
Časové harmonogramy může poča-
sí velmi ovlivnit. Nelze ani najednou 
opravit celé Šlapanice. Přejme si proto 
navzájem zlepšení stavu, i když se nyní 
na nás třeba nedostalo. Není všem 
dnům konec a vedení města bude 
i nadále věnovat problému komunika-
cí a chodníků důraznou pozornost.

Ing. arch. Jaroslav Klaška

Zahajuje stavba „Šlapanicko – Čistá Říčka a Rakovec“ 
V pátek 12. října 2007 se uskutečnilo 

v areálu motorestu Rohlenka Auster-
litz za přítomnosti 1. místopředsedy 
vlády a ministra pro místní rozvoj Jiří-
ho Čunka a dalších významných hostů 
slavnostní zahájení projektu „Šlapa-
nicko – Čistá Říčka a Rakovec“.

Jeho historie začala již v osmdesátých 
a devadesátých letech minulého století. 
Svazek pro vodovody a kanalizace Šla-
panicko ve spolupráci se Svazkem Říč-
ky začaly řešit za pomoci fi nančních 
prostředků Státního fondu životního 
prostředí naprosto neuspokojivou si-
tuaci odkanalizování svých obcí. Zvole-
ná koncepce navrhla nebudovat lokální 

čistírny odpadních vod, ale odvádět 
splaškové vody do Čistírny odpadních 
vod Brno-Modřice. Toto technické ře-
šení se ukázalo jako nadčasové. 

Dokončení uvedeného projektu za-
vrší mnohaleté úsilí všech zaintereso-
vaných obcí a zajistí v celé oblasti po-
třebný rozvoj, který je vybudováním 
infrastruktury podmíněn. Klíčem pro 
úspěšnost projektu byla dohoda o vy-
tvoření společného spořicího účtu, 
na který jednotlivé obce každoročně 
ukládaly ze svých rozpočtů již od roku 
2001 fi nanční prostředky.

V rámci fondu ISPA Evropské unie 
a Státního fondu životního prostře-

dí byl fi nančně podpořen projekt 
„Ochrana vod povodí řeky Dyje“, je-
hož dílčí částí je i oblast Šlapanicka. 
Díky tomuto projektu je v současné 
době uváděna do provozu splašková 
kanalizace nejen ve Šlapanicích a Bed-
řichovicích, ale i v Podolí, Kobylni-
cích, Praci, Ponětovicích, Jiříkovicích 
a Blažovicích. 

Na tuto stavbu plynule navazu-
je projekt „Šlapanicko – Čistá Říč-
ka a Rakovec“. Zajistí vybudování 
splaškové kanalizace pro zbývající 
obce Svazku – Tvarožnou, Sivice, 
Pozořice, Kovalovice, Viničné Šu-
mice, Velatice a Mokrou-Horákov. 
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Třídění plastů ve Šlapanicích – aneb Jak co nejefektivněji třídit?

Ve Šlapanicích jsou plasty shromaž-
ďovány do žlutých nádob o obsahu 1100 
litrů, které jsou rozmístěny po městě 
společně s ostatními separačními ná-
dobami. Celkem je ve Šlapanicích roz-
místěno 18 nádob na plasty.

Do žlutého kontejneru patří:
■ sešlápnuté PET lahve od nápojů
■  plastové lahve všech barev od avi-

váží, šamponů a pracích prášků
■ sáčky
■ fólie
■ výrobky a obaly z plastů
■ rozlámaný polystyren
■ kelímky od potravin

Do žlutého kontejneru nepatří 
a ne vhazujte do něj:
■  PVC – novodurové trubky, lino-

leum ... atd.
■  obaly od nebezpečných látek 

(barvy, motorové oleje, chemiká-
lie apod.)

■ gumu
■  pneumatiky

Vzhledem k neobvykle teplému prů-
běhu letošního léta jsme zaznamenali 
velmi vysoký po-
čet plastů v sepa-
račních nádobách, 
zejména PET lah-
ví. Abychom třídili 
opravdu efektiv-
ně a nezvyšovali 
zbytečně městu 
náklady na svoz separovaných plas-
tů, je třeba dodržovat jednoduchou 
zásadu:

PET LAHVE ODKLÁDAT 

JEN SEŠLÁPNUTÉ, PROTOŽE 

JEN SEŠLÁPNUTÉ LAHVE 

UMOŽNÍ SEPARAČNÍ NÁDOBU 

EFEKTIVNĚ NAPLNIT

Vyvracíme mýty o třídění plastů:
■  víčka a etikety – je možné vhazo-

vat PET lahev i s víčkem a etike-
tou, protože obojí lze oddělit při 
dalším zpracování 

■  vymývání plastových obalů – není 
nutné, nicméně zvláště v horkých 
letních dnech je to vhodné, aby 
nám kontejnery „nevoněly“ na uli-
cích

■  PVC do separačních nádob nepat-
ří, protože je všeobecně špatně re-
cyklovatelné. Přispívá k tomu i to, 

že obsahuje chlór, 
při jehož zahřátí 
vznikají nebezpeč-
né zplodiny

S městem Šlapa-
nice spolupracuje 
společnost .A.S.A. 
v oblasti naklá-

dání s odpady a komunálních služeb 
od roku 2005. Této vzájemné a úspěš-
né spolupráce si velice vážíme.

Za společnost .A.S.A. 
Gabriela Pánková, tisková mluvčí

V rámci tohoto projektu bude vy-
budováno více než 56 km splaškové 
kanalizace a dalších 10 km odboček 
pro kanalizační přípojky. Svazek také 
zajistil ve spolupráci s obcemi pro-
jekty na více než 2600 kanalizačních 
přípojek pro připojení jednotlivých 

nemovitostí. Připojeno bude téměř 
9000 obyvatel. Pozitivním důsled-
kem projektu bude významné sní-
žení chemické spotřeby kyslíku o té-
měř 250 tun/rok, znečištění dusíkem 
klesne na jednu čtvrtinu a fosforem 
na jednu desetinu. 

I tento projekt získal významné 
dotace z Fondu soudržnosti EU, ze 
Státního fondu životního prostředí 
i z Jihomoravského kraje. Pro zajištění 
potřebných vlastních fi nančních pro-
středků, kromě zmíněného spořicího 
účtu, vybral Svazek ve výběrovém ří-
zení Komerční banku, která poskytne 
dlouhodobý úvěr s možností splácení 
až do roku 2025.

Projekt byl zahájen v roce 2004 
přípravou záměru, v prosinci 2005 
následovalo schválení žádosti o do-
taci z Fondu soudržnosti EU. V roce 
2006 byla zpracována dokumentace 
pro výběr zhotovitele. Zhotovitel byl 
vybrán ve výběrovém řízení v srp-
nu 2007. Vlastní stavba bude probí-
hat od října 2007 do prosince 2009. 
Vyhodnocení stavby s prokázáním 
naplnění hlavních cílů se předpo-
kládá do června 2010. Z hlediska 
splnění všech podmínek EU pro čer-
pání fi nančních prostředků je jako 
konečné datum stanoven prosinec 
2010.

Ing. Václav Horák

Podle statistických údajů ČR je množství vyprodukovaných odpa-

dů z domácností na jednoho obyvatele v rozmezí 150–200 kg ročně. 

Pokud budeme všichni jednotlivé odpady správně třídit, umožníme 

jejich další zpracování. Odpady bychom měli třídit doma, protože 

pozdější dotřídění tuhého komunálního odpadu již není možné.

V roce 2006 bylo 
ve Šlapanicích vytříděno 

a předáno k dalšímu využití 
25 t plastů.
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 ZE  ZÁPISNÍKU  MĚSTSKÉ  POLICIE

■  KURIÓZNÍ  PŘÍPAD
9. října u OD ALBERT narazili dva řidiči nezávisle na sobě svými vozidly 

do dopravního značení, a tím ho poškodili. Uvedené případy byly neprodleně 
předány PČR – DN (dopravní nehody). Téhož dne večer museli strážníci od-
dělení DN opět na stejné místo, kde šetřili další případ – srážku dvou aut.

Připomínáme řidičům, aby na parkovištích dávali pozor!
Policie je ráda, že nedošlo k újmě na zdraví.

■ DOPRAVNÍ HŘIŠTĚ 
Výchova žáků ZŠ

Na hřiště se přišly podívat i mateřské školy.
 Pro žáky chystáme na jaro za pomoci MP Brno další akce. Mohou se těšit 
například na program Poznej svého pejska!

■  UPOZORNĚNÍ
V nočních hodinách je na parko-

višti před OD Albert zákaz parková-
ní. Prosíme občany, aby nezneužívali 
parkoviště, které je pouze k zapar-
kování při nákupu v obchodě.

Městští policisté se aktivně zú-
častnili letecké přehlídky CIAF 2007 
o víkendu 8. a 9. září 2007.



12
   /Z města  •  Ze školství

Výměna řidičských průkazů (ŘP)
Dnem 31. 12. 2007 skončí platnost 

řidičských průkazů vydaných od 1. 7. 
1964 do 31. 12. 1993.

Bližší informace naleznete na úřed-
ní desce obecního úřadu nebo na in-
ternetových stránkách Ministerstva 

řidičského průkazu je možné pomo-
cí internetových stránek města Šla-
panice na www.slapanice.cz, odkaz 
v levé dolní polovině internetových 
stránek Výměna ŘP. Je možno zvolit 
i přímý odkaz http://www2.slapanice.

Co musí mít občan s sebou 
při výměně ŘP

–  platný doklad totožnosti (občanský 
průkaz, pas)

–  jednu fotografi i o rozměrech 3,5 x 
4,5 cm

–  řidičský průkaz, kterému končí 
platnost

Kdy bude mít občan 
vystaven nový ŘP?

–  nově je možno sledovat na http://
www2.slapanice.cz/mambo/in-
dex .php?option=com_rp&Ite-
mid=87&task=done, již zhotovené 
ŘP připravené k vyzvednutí podle 
data podání uvedené ve sloupci 
vlevo

–  lhůta pro převzetí nového ŘP je 
zpravidla do 15–20 dní (podle po-
čtu žádostí)

Protože vyřizování žádosti o vydání 
řidičského průkazu v závěru roku může 
trvat až 20 dnů, doporučujeme obča-
nům, aby o nový řidičský průkaz požá-
dali nejpozději během listopadu 2007.

Ke konci roku mohou být z pro-
vozních důvodů výměny řidičských 
průkazů spojeny s velmi dlouhým 
čekáním ve frontách na úřadě. Nelze 
opomenout, že řízením vozidla bez 
platného řidičského průkazu se řidič 
dopouští dopravního přestupku. Pro-
to, prosíme, s výměnou řidičských 
průkazů za nové neotálejte.

Ing. Ivo Baar
odbor dopravy

ŘP, které podléhají povinné výměně do konce roku 2007 podle § 134 odst. 2 písm a) zákona č. 361/2000 Sb.

dopravy http://www.mdcr.cz/cs/
Silnicni_doprava/Ridicske_pruka-
zy_Autoskoly/Ridicske_prukazy/Plat-
ne_ridicske_prukazy_v_Ceske_repub-
lice.htm, případně na odboru dopravy 
Městského úřadu Šlapanice, Opuště-
ná 9/2, Brno, I. patro, dv. č. 215; tel. 
533 304 420, paní Gavelková.

V zájmu zvyšování úrovně služeb 
poskytovaných našim spoluobčanům 
zavedl odbor dopravy MěÚ Šlapani-
ce nabídku elektronického objednání 
při výměně ŘP. Objednání na výměnu 

cz/mambo/index.php?option=com_
rp&Itemid=87.

Cílem tohoto projektu je usnadnění 
výměny ŘP občanům s možností podat 
žádost o výměnu ŘP bez čekání ve fron-
tách na úřadě. Každý občan má mož-
nost objednat se na určitý den a hodinu. 
Samotné podání žádosti o vydání ŘP se 
stává velmi jednoduchou záležitostí, 
kterou odbor dopravy MěÚ Šlapanice 
vyřídí v několika málo minutách. Věří-
me, že nabídnutá služba povede k plné 
spokojenosti našich spoluobčanů. 

Mají na to!
Studenti z Gymnázia ve Šlapani-

cích opět zazářili. Vše vlastně začalo 

12. června 2007 ve Vyškově, kam se 

sjelo sedm družstev středoškoláků, 

aby mezi sebou změřili síly v „poli-

cejní“ soutěži „Máš na to?“. Soutěžilo 

se ve čtyřech disciplínách, které musí 

splnit uchazeči o službu u Policie 

České republiky (člunkový běh, kliky, 

celomotorický test a běh na tisíc met-

rů). Na jednotlivých stanovištích byla 

ověřována fyzická kondice mladých 

chlapců i dívek. Že soutěž byla fyzic-

ky náročná, bylo znát při závěrečném 

běhu na tisíc metrů, kdy si téměř každý 

sáhl na dno svých fyzických sil. Při vy-

hlašování výsledků sdíleli ohromnou 

radost vítězných studentů Gymnázia 

ve Šlapanicích i policisté z Preven-

tivně informační skupiny Okresního 

ředitelství Policie České republiky 
Brno-venkov, kteří je přijeli podpořit. 
Vítězství studentů ze Šlapanic bylo 

naprosto suverénní a nominovalo je 
do krajského kola této soutěže, kte-
ré se konalo ve čtvrtek 20. září 2007 
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v areálu Sportovního klubu policie 
Kometa v Bauerově ulici v Brně.

Soutěž byla slavnostně zahájena 
v 9 hodin a vítězná družstva okresních 
kol opět prošla přes čtyři sportovní 
stanoviště, kde se ze sebe snažila vy-
dat to nejlepší. Výkony byly výborné 
a konkurence opravdu veliká. O to 
větší bylo napětí, když všichni čeka-
li na vyhodnocení výsledků. Čekání 
si mohli studenti zkrátit prohlídkou 
techniky policistů dopravní služby, 
mohli si vyzkoušet své schopnosti pro 
řízení vozidla na vozidlovém trenažé-

ru Centra dopravního výzkumu. Před 
vyhlášením vítězů přistál v areálu vr-
tulník s termovizí, po kterém následo-
vala praktická ukázka sebeobrany.

A pak konečně nadešla chvíle, 
na kterou všichni čekali – vyhláše-
ní výsledků. Z úst policistky mimo 
jiné zaznělo: „...a na prvním místě se 
umístilo Gymnázium a Základní umě-
lecká škola ze Šlapanic u Brna.“ Radost 
studentů byla ohromná. Za zvuku za-
slouženého potlesku studenti převzali 
diplomy, krásný pohár a medaile, ale 
i zajímavé ceny. Vítězné týmy se podí-

vají do Muzea Policie ČR v Praze, kde 
je pro ně připraven zajímavý program, 
a naši absolutní vítězové ze Šlapanic 
i s pedagogem vyrazí do Itálie se spo-
lečností Student Agency.

Za policisty Okresního ředitelství 
Policie České republiky Brno-venkov 
se připojuji ke gratulaci našim vítězům 
a současně jim přeji, aby dosáhli ob-
dobných výborných výsledků i na ma-
turitním kolbišti, které je očekává už 
za pár měsíců.

Nprap. Mgr. Leona Lustigová
PIS OŘ PČR Brno-venkov

Our English Buddies
Ve dnech 1.–5. 10. nám oplatila 

naši jarní návštěvu Anglie třinácti-
členná skupina studentů ze sportov-
ní školy Netherhall v Maryportu. Se 
svými dvěma učiteli nejprve strávili 
den v Praze a poté si je v pondělí ve-
čer rozebrali naši nedočkaví studenti 
do svých rodin.

V úterý měli naši přátelé z Anglie 
možnost ochutnat naše školní pro-
středí, jakož i sekanou s bramborem 
ze školní jídelny. Pokud jim toto bylo 
nezvyklým zážitkem, pak odpoledne 
měli naproti tomu příležitost se ale-
spoň na pár hodin cítit jako doma. 
Proběhlo totiž pro naše studenty ur-
čitě zajímavé odpoledne anglických 
her. Možností by bylo dost, nicméně 
díky tomu, že si naše česká výprava 
z návštěvy britských ostrovů koncem 
minulého školního roku přivezla jako 
dar dvě pálky na tradiční anglickou 
hru Rounders, bylo rozhodnuto. Díky 
značně zjednodušeným pravidlům 
jsme se i my, Češi, mohli u této base-
ballu podobné hře pobavit. Následná 
relaxace pak byla individuální, plně 
v režii hostitelských rodin.

Ve středu byli naši hosté, a nejen 
oni, ohromeni krásou hradu Bouzov 
a zvláště Javoříčských jeskyní. Je sice 
pravda, že mnozí studenti nevěnovali 
všem těm stalagmitům a stalaktitům 
příliš pozornosti, o to více se však vě-
novali svým novým přátelům, a nutno 
podotknout, že se na tomto výletě ob-
jevovaly první náznaky nových, nefor-
málních vztahů.

K prohloubení nových přátelství 
měli studenti příležitost i následující-
ho dne. V rámci svých možností toho 
využili při sportování, návštěvě br-
něnské zoo, a hlavně odpoledne a ve-
čer při vlastním programu.

Sportování pod vedením Evy Ště-
pánkové bylo jednoznačně zaměře-
no na volejbal, a to z prostého důvo-
du – v Anglii je to jeden z nejméně 
rozšířených sportů. Většina ze zúčast-
něných tuto hru u nás zakusila poprvé 
či podruhé v životě. I z tohoto důvodu 
tento nabídnutý program s povděkem 
kvitovali.

Další bod programu – brněnská 
zoo – byl doprovázen nepřízní počasí, 
což by možná jiné návštěvě pokazilo 

náladu, Angličané však podobné ne-
snáze snad za nesnáze ani nepovažují.

Deštivé počasí však dostatečně věr-
ně vystihovalo náladu mnohých v ná-
sledující den odjezdu. Pro některé tu 
byl právě začátek přátelství, když při-
šlo loučení. Ale přišla i naděje na další 
shledání. Studenti si samozřejmě vy-
měnili kontakty a někteří byli dokon-
ce pozváni na prázdniny. I kdyby tato 
zkušenost obohatila život jediného 
studenta, stála za to!

Gymnázium Šlapanice
 Foto: Olga Rajská
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Nová Mateřská škola Zahrádka
Ve čtvrtek 27. 9. 2007 byla slavnost-

ně přestřižena páska, a tím otevřena 
nadstavba na Mateřské škole Zahrádka. 
Když bylo odstraněno lešení a školka se 
vyloupla v celé své kráse a barevnosti, 
děti to komentovaly slovy: „Naše školka 
si oblékla nový kabátek.“

Rekonstrukce byla zahájena koncem 
listopadu 2006. Při rekonstrukci se při-
stavělo nové podlaží s jednou třídou, 
keramickou dílnou a víceúčelovým sá-
lem s přilehlými kabinety pro pomůcky, 
hračky a tělovýchovné nářadí. Tyto pro-
story ve škole chyběly. Ve stávající budově 
byly vyměněny venkovní dveře a všechna 
okna. Okna na jedné straně budovy byla 
navíc opatřena žaluziemi. Proběhla re-
konstrukce kotelny, kde byly nainstalo-
vány nové kotle. Byla opravena obě scho-
diště a odstraněny drobné závady, které 
nás již několik roků trápily. V závěrečné 
fázi se celá budova vymalovala a proved-
lo se zateplení s novou fasádou.

Chtěla bych poděkovat městu, které 
poskytlo fi nanční prostředky, a umožnilo 
tak, aby se přístavba uskutečnila součas-
ně s rekonstrukcí stávající budovy. Do-

davatelské fi rmě, se kterou se mi velmi 
dobře spolupracovalo a podařilo se re-
alizovat celou stavbu za plného provozu 
se 75 dětmi. Stavebnímu dozoru za jeho 
iniciativu a velmi konstruktivní přístup 

Touto cestou bych také chtěla podě-
kovat svým zaměstnancům. Byli mně 
v tomto složitém období velkou oporu. 
Ještě dnes nemohu uvěřit tomu, že se 
jim, především správním zaměstnan-
cům, během měsíce srpna podařilo při-
pravit celou mateřskou školu tak, aby 
děti mohly zahájit 3. září nový školní 

k vzniklým problémům. Panu architek-
tovi za to, že naše školička je nyní veselá 
a moderní a dětem se moc líbí. Mateřské 
škole Hvězdička, že umožnila prázdni-
nový provoz po celé dva měsíce. Všem 
pracovníkům, kteří se podíleli na stavbě.

Velmi si vážím přístupu a tolerance 
našich sousedů, které jsme během uply-
nulého půl roku rušili, a trpělivosti rodi-
čů, dětí a zaměstnanců, kteří se přizpů-
sobovali provozu stavby.

rok ve své čisté, voňavé a nazdobené 
školičce.

Nyní naše školka září bílou, červenou, 
žlutou a zelenou barvou. Dávno je za-
pomenuto bláto, staveniště a zatarasený 
přístup do školy. Od 1. října se ve čtyřech 
třídách schází 100 dětí. Díky vám všem 
mají krásnou školu, kde si mohou hrát, 
navazovat přátelství a objevovat svět.

Eva Vintrová, ředitelka
Foto: MŠ Zahrádka

Zahájení školního roku v MŠ Ponětovice
Začátek tohoto školního roku byl 

ve znamení malých dětí. Do školy 

nám odešlo 11 dětí, což znamena-

lo nástup 11 nových, především těch 

nejmenších. Měli jsme trochu obavy, 

jak nástup do nového prostředí zvlád-

nou. Většinou nás ale velmi překva-

pily a naše obavy byly zcela zbytečné. 

Slziček ukáplo jen minimálně a děti si 

na pobyt ve školce rychle zvykly.

První dny jsme se navzájem poznáva-

li, děti se seznamovaly s pravidly života 

ve školce. Zvládli jsme první témata no-

vého Školního vzdělávacího programu. 

Pro lepší vzájemné sblížení jsme 

ve spolupráci s Obecním úřadem Po-

nětovice uspořádali Strašidlový večer 
na hřišti. Rodiče a děti přinesli dýňové 
strašáky, kterými vyzdobili pó dium. 
Čas před setměním jsme vyplnili 

různými soutěžemi (např. slalom 
na koloběžkách, sbírání půlených ob-
rázků v trávě), za které byly všechny 
děti odměněny sladkostmi. Po setmě-
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Exponát měsíce – září, říjen

MUZEUM VE ŠLAPANICÍCHMUZEUM VE ŠLAPANICÍCH

ní rodiče zapálili strašáky a Strašidlový 
večer dostal tu správnou atmosféru. 

Po celou dobu bylo otevřeno občer-
stvení U hastrmana.

Babí léto se ukázalo v plné pará-
dě, a tak nikomu ani nepřišlo, že je 
čas jít do postýlek. Na řadu přišla 

poslední disciplína, kterou mají děti 
nejraději: sbírání dobrot na louce 
s baterkou. Potom už čekal strašáky 
jen převoz na školní zahradu. Náš 
dík patří Obecnímu úřadu Ponětovi-
ce za spolupráci a všem ostatním za 
účast.

Strašidlový večer se vydařil a nyní se 
těšíme na další akce, jako je Sportovní 
odpoledne v Brně v Pisárkách a divadelní 
představení Svištíci, které nám navazuje 
na tematický celek o životě v přírodě.

MŠ Ponětovice,
foto: MŠ Ponětovice

Podmalby na skle byly koncem 18. sto-
letí a především pak ve století deva-
tenáctém běžnou součástí lidové-
ho interiéru. Zdobily také venkov-
ské kostelíky, kapličky či boží muka. 
K prvotním střediskům jejich pro-
dukce patřily oblasti se sklářskou 
výrobou, kde bylo možné levně se-
hnat potřebný materiál. Postupně 
se však výroba i obliba podmaleb 

Jako exponát měsíce září vám představujeme stro-
jek, který usnadňoval práci domácím švadlenkám. 
Ve Šlapanicích se mu říkalo „fortštos“ nebo „faštos“.

 Je složen ze dvou válců, které 
se pomocí kličky otáčejí na stej-
ném principu, na kterém fungu-
je mandl. Mezi těmito válci se 
protahuje přehnutá látka, a vzni-
ká tak trvalý přehyb, který zjed-
nodušuje lemování okrajů. Dru-
hou možností použití „fortštosu“ 
je vytváření záhybů na úzkých 
proužcích látky, které se našíva-
ly na textilie jako ozdobné lemo-
vání.

Šlapanické muzeum vlastní dva 
takové strojky z počátku 20. sto-
letí; do sbírek muzea je darovaly 
šlapanické občanky Marie Jáno-
šíková a Věra Štikarovská. 

L. Mandáková

tréty světců či znázornění událostí 
z Bible.

Šlapanické muzeum se může poch-
lubit menší, ale zajímavou kolekcí 
těchto půvabných lidových památek. 

Exponátem měsíce října je pod-
malba na skle znázorňující jed-
noho z oblíbených českých světců 
svatého Jana Nepomuckého.

M. Krajíčková

šířila, k čemuž přispěl i fakt, že se 
staly obvyklým artiklem na poutích.

Spíše než o vyhraněný umělec-
ký záměr se zde jednalo o řemeslné 
povedení, pro něž byla typická jed-
noduchost a určitá šablonovitost. 
Značné zjednodušení se týkalo pojetí 
perspektivy i prosté přímočaré barev-
nosti bez jemnějších nuancí. Nejčas-
tějšími náměty podmaleb byly por-

Muzeum ve Šlapanicích 

bude od 19. 11. 2007 do konce roku 2007 

z technických důvodů UZAVŘENO.
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Nový soubor ve Šlapanicích
Milé Šlapaňačky, milí Šlapaňáci, 

představujeme vám nově vzniklý 
folklórní soubor v našem městě. Pod 
názvem Národopisný soubor Vrčka 
vznikl v červenci letošního roku od-
dělením dospělé složky od původ-
ního souboru, který ve Šlapanicích 
působí již od roku 1993. Dětská část 
původního souboru pracuje od té 
doby pod jménem Dětský národopis-
ný soubor Vrčka.

Jak už napovídá náš název – Ná-
rodopisný soubor Vrčka – zabývá-
me se národopisem. To znamená, že 

tkání na Podhorácku ve Velké Bíteši 
a po několika letech opět Meziná-
rodního folklórního festivalu v Brně. 
V rámci Dnů evropského kulturní-
ho dědictví jsme pro vás uspořádali 
pořad Letem světem ve šlapanickém 
muzeu. Toto vystoupení také uzavře-
lo výstavu Vrčka od jara do podzi-
mu, která se zde konala. Celé pásmo 
se odehrávalo v malé vesničce poblíž 
Kyjova, kam nás přišla přivítat dív-
ka v místním kyjovském kroji slovy: 
„Daj nám Pánbu dobré deň...“ a dále 
nás provázela celým programem. 

čené do šlapanických všedních kro-
jů. Domácí zatancovali v kyjovských 
krojích husarský verbuňk, slovenské 
dívky předvedly ve svých píšťan-
ských krojích živý tanec. Nechyběla 
ani ukázka hanáčtiny a malé občer-
stvení po vystoupení.

Jak je již z předchozích řádků vidět, 
plně navazujeme na svoji předešlou 
historii a spolupracujeme s původ-
ním souborem – nynějším Dětským 
národopisným souborem Vrčka.

Dětský soubor má zkoušky kaž-
dé úterý. Děti od 4 let se zde mají 
možnost seznámit s lidovými pís-
ničkami, tanci, říkadly a zahrát si 
společně spoustu her, které k dět-
skému folklóru neodmyslitelně pat-
ří. Od začátku nového roku jsme se 
rozrostli o kupu dětí a rádi bychom 
se na vás nyní obrátili s prosbou. Ty 
z vás, kteří máte ještě doma nějaké 
vrčkové kroje nebo jejich součás-
ti a přitom vaše děti už do souboru 
nechodí, prosíme o jejich vrácení ve-
doucím souborů … naše kroje jsou 
přece krásné a doma v krabici moc 
parády nenadělají. Děkujeme.

Národopisný soubor Vrčka – Sabi-
na Jánošíková – 739 076 554

Dětský národopisný soubor Vrčka 
– Hana Houšťová – 723 463 713

NS + DNS Vrčka
Foto: Vrčka

Brněnsko tančí a zpívá (Stará radnice 

v Brně)

Královničky (Šlapanice)

Letem světem (Šlapanice)

se každý čtvrtek na zkoušce vlníme 
v rytmu polky, mazurky či valčíku, 
učíme se dávno zapomenuté písnič-
ky i tance a lovíme z archívů staré 
zvyky, které ještě našim prababič-
kám připadaly úplně obyčejné.

Naším cílem je nejen dodržovat 
přesnost původního znění při vý-
běru tanců a písní, ale snažíme se 
také zachovat šlapanický kroj (kte-
rý až na některé výjimky oblékáme 
na všechna naše vystoupení) a za-
chovat jeho podobu pro další gene-
race.

Za krátkou dobu existování naše-
ho souboru jsme stihli již 5 vystou-
pení. Zúčastnili jsme se brněnské 
folklórní přehlídky Brněnsko tančí 
a zpívá, Šlapanických slavností, Se-

Děti zdaleka – až odněkud ze Šlapa-
nic – zazpívaly písničky z Brněnska 
a zahrály si na malé kuchařky oble-

OMLUVA REDAKCE
Redakce se omlouvá panu Antonínu 
Fišerovi za uvedení pana Josefa 
Kopeckého jako spoluautora článku 
„V našem městě vyrostl mistr Evropy 
a České republiky ve stolním hokeji“ 
(ŠZ č. 4/2007, str. 15).
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SLAVNOSTNÍ  ODHALENÍ  PAMĚTNÍ  DESKY

Kdo byl Alois Páral?

– plukovník generálního štábu

– legionář

– otec spisovatele Vladimíra Párala

– dobrovolně si přihlásil do legií

– bojoval ve Francii

–  účastnil se založení Československé 
armády a později odboje v Obraně 
národa

–  za okupace zaměstnán v univerzitní 
knihovně

–  vyznamenán rytířským řádem fran-
couzské Čestné legie

Řád Čestné legie je nejvyšším fran-
couzským státním vyzname-
náním. Uděluje se 
jako uznání za vo-
jenský, kultur-
ní, vědecký nebo 
společenský pří-
nos Francii.

Řád čestné legie 
založil 19. května 
1802 Napoleon 
Bonaparte, který 
v té době zastával 
úřad prvního konzu-
la. Důvod pro založení 
nového řádu byl prostý – 
koncem 18. století byla 
ve Francii buď zru-
šena, nebo zanikla 
všechna vyznamená-
ní, která souvisela 
s monarchií. Vý-
sledkem bylo to, že 
nebyla možnost, jak 
ocenit válečné hrdi-
ny. Řád čestné legie 
byl od počátku určen 
nejen pro vojáky, ale též 
pro civilisty, což bylo v té době no-
vinkou.

Řád čestné legie má pět hodnos-
tí. Nižšími hodnostmi (gardes) jsou 
rytíř, důstojník a komandér (velitel); 
vyššími hodnostmi (dignités) pak 
velkodůstojník a nositel velkokří-
že. Počty nositelů Řádů čestné legie 
jsou limitovány na max. 75 nosite-
lů velkokříže, 250 velkodůstojníků, 
1250 komandérů, 10 000 důstojníků 
a 113 425 rytířů. V roce 2000 bylo ak-
tuálně členy řádu čestné legie 61 nosi-
telů velkokříže, 321 velkodůstojníků, 
3626 komandérů, 22 401 důstojníků 
a 87 371 rytířů.

V čele řádu stojí velmistr, což je 
funkce zastávaná hlavou státu. Sprá-
vou řádu je pověřen velkokancléř, 

který je vybírán z řad nej-
vyšších vojenských před-
stavitelů.

Vyznamenání tvoří 
pěticípá hvězda, jejíž 
cípy se dělí na dva pa-
prsky ukončené kulič-
kou. Na přední straně 
býval původně obraz 
Napoleona Bonaparta, 

od r. 1814 vyobrazení 
Jindřicha IV. a od r. 1870 je 

zde vyobrazena ženská hlava 
Republiky, na zadní straně se 

kříží korouhve s nápisem Čest 
a Vlast (Honneur et Patrie). 

Jednotlivé hodnosti jsou od-
lišeny barvou hvězdy, tvarem 
stužky a dalšími atributy. Vy-
znamenání se nosí na slav-

nostním oděvu (uniforma 
či frak), na civilním odě-

vu se nosí jeho miniatura 
nebo jen prostá stužka.

Řád čestné legie je kromě 
jednotlivců udělován též vo-

jenským jednotkám a školám, spo-
lečenským a humanitárním organiza-
cím či městům. 

Kdo byl Petr Páral? 

(kopie posudku z roku 1983)
Poněvadž jsem byl požádán, abych 

jako občan pamatující mnohé udá-
losti ve Šlapanicích a také znalý stá-
vajících poměrů v rodinách blízkého 
okolí mého, mohu na uvedený dotaz 
odpověděti věrohodně.

Jmenovaný Petr Páral pocházel ze 
zámožné selské (rolnické ) rodiny. Byli 
4 synové a 1 dcera Hedvika.

1.  Syn Alois byl majorem generálního 
štábu v Praze.

2.  Syn František byl lesním účetním 
na velkostatku Rožínka u Bystřice 
nad Pernštýnem.

3.  Syn Karel byl učitelem v Babicích.

4.  Syn Petr nastoupil v rodném domě 
jako hospodář.
Všichni byli patřičně vzdělaní, vá-

žení a svými radami byli nápomocni 
každému, kdo jejich pomoci potřebo-
val.

Petr, aby mohl dobře hospodařit, 
vzdělával se neustále. Absolvoval 
Zemskou hospodářskou školu ve Šla-
panicích. Navštěvoval rád různé před-
nášky se zaměřením na rolnictví, na fi -
nanční hospodaření, politické všeho 
zaměření, vlastivědné a další.

Jeho čtenářská vášeň mu dala mož-
nost přečíst kdejakou knihu. Paměť 
jeho se neustále rozšiřovala a já sám 
mnohokráte jsem se přesvědčil, že 
ve velmi rušných schůzích bez pozná-
mek a knih uváděl fakta s absolutní 
přesností (tato schopnost je máloko-
mu dána).

To všechno mu však přinášelo růz-
né funkce a s nimi i starosti. Proto byl 
hodně odpoutáván od rodiny. Láska 
k rodině měla u něho jako vzdělaného 
člověka býti na prvém místě.

Do jeho osudu a jeho rodiny hlubo-
ko zasáhly následující události:
–  12. června 1938 při obecních vol-

bách byl zvolen do obecního za-
stupitelstva a 2. července téhož 
roku zvolen starostou za stranu li-
dovou.

–  26. dubna 1939 odesílá dopis želez-
niční správě, aby na našem nádraží 
byly uskutečněny potřebné úpravy 
pro pohodlí a bezpečnost lidí jez-
dících denně vlakem do zaměstná-
ní. Dožaduje se dřevěné podlahy 
v čekárně, kde často museli tito lidé 
dlouho čekati na vlak.
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ALOISE PÁRALA (*7.  4. 1892–†17. 6. 1978)
a

PETRA PÁRALA (*1. 8. 1899–†19. 11. 1961)

NA RODNÉM STATKU VE ŠLAPANICÍCH, 

č.p. 29, BRNĚNSKÁ 22

u konečné zastávky trolejbusu

V NEDĚLI 18. LISTOPADU 2007 V 10.30 HOD.
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–  Od 1. do 7. června 1939 vyhlašuje 
týden čistoty v obci. V tomto týdnu 
současně prosazuje akci kanalizace 
v obci a veřejný místní rozhlas místo 
dosavadního bubnování.

–  V roce 1940 přimlouvá se všemožně 
za pořízení chodníku ke hřbitovu. 
V tomto roce se uskutečnila jeho 
velkým přičiněním silnice v ulici Su-
šilově a zahájena úprava ulice Hybe-
šovy.

–  V roce 1941 prosadil, že obec, třeba-
že hodně zadlužená, bude pravidel-
ně uhrazovat nájemné z místnos-
tí, kde bylo uskutečněno muzeum 
v domě u Polachů. Tato částka čini-
la 1200 korun. I v jiných akcích se 
zajímal o muzeum a toto podpo-
roval.

–  Ihned po našem osvobození při-
mlouval se za rozšíření hřbitova, 
postavení márnice s pitevnou.

–  V prvním místním národním vý-
boru zastával funkci zemědělského 
referenta.

–  V roce 1946 při volbách zvolen 
do obnoveného MNV.
V nových poměrech ve veškeré práci 

pokračoval pro dobro svého rodného 
domova. Zažil nakonec i mnoho pří-
koří. Až jeho smrt mu poskytla věčný 
klid a mír.

DODATEK: V době protektorátu 
jsem poznal, že měl pochopení pro 
každého a že mnoha lidem prodal 
obilí za úřední stanovenou cenu. Bylo 
mnoho také těch, kteří skoro každo-
denně si odnášeli pod zástěrou nebo 
pod kabátem konvičku s mlékem. To 
ostatní večer přinášela do domu lidem 
potřebným ještě jeho vzácná a oběta-
vá manželka.

Tento posudek po správném uváže-
ní jsem napsal dne 29. listopadu 1983.

Jaroslav Kocián

Rodinná kronika Páralova 

(při slavnostním odhalení desky bude 
možné do kroniky nahlédnout)

Založil ji můj strýc Karel Páral 
(1898–1977), řídící měšťanské školy 
v Řícmanicích, později v Babicích LP 
1941. Podnětem mu byla povinnost 
dokázat – za okupace – árijský pů-
vod.

Vyhledávání v matrikách ho tak za-
ujalo, že sestavil rodokmen jak do šíře, 
tak zpět do minulosti o 7 generací až 
do roku 1674. 

Materiál získaný tímto bádáním 
vložil do kroniky. Dal svázat v polo-
plátně knihu o rozměrech 34 x 25 cm. 
Poslední listy z tmavohnědého přírod-
ního papíru na fotografi e. Nakreslil ti-
tulní stránku a napsal svým krásným 
rukopisem 61 stran.

Začíná vlepeným rodokmenem, 
pak následuje zápis o založení kroni-
ky a metodě bádání, který končí zjiš-
těním: ,,Bádání o rodě do dob ještě 
dřívějších je znemožněno naprostým 
nedostatkem původních zápisů.“

Následují oddíly o jednotlivých rodi-
nách. První je o rodině Antona Párala 
(1674–1731) v Sebranicích, nejstarší-
ho člena rodu. Popisuje vlastní rodinu, 
pozemky příslušející k usedlosti č. 73, 
povinnosti robotní, naturální i fi nanč-
ní. Druhý oddíl je o rodině jeho syna 
Jakuba Párala (1704–1771), který se 
odstěhoval 1759 do Jiříkovic, a založil 
tak jiříkovskou větev. Tak pokračují 
oddíly o ostatních rodinách obsaže-
ných v rodokmenu – popisy vlastních 
rodin, pozemkového majetku, opisy 
smluv. Každý oddíl je ukončen přehle-
dem rodiny. Oddíly jsou stále obsáh-
lejší.

Oddíl o rodině Petra Párala (1859 
až 1929) obsahuje opisy smluv: kup-

ní smlouva z 5. 12. 1879, odevzdací 
listina z 18. 12. 1888, spis notářský 
z 9. 6. 1890, odstupní smlouva 9. 7. 
1890 a smlouva o převodu výměny ze 
7. 7. 1898. Připojen je plánek usedlosti 
č. 29 ve Šlapanicích a rodinný přehled. 
Tím, že se přiženil do Šlapanic, zalo-
žil Petr Páral šlapanickou větev rodu, 
která je díky mému bratru Vladimíru 
Páralovi – českému spisovateli – nej-
známější.

Vevázaná fotografi cká příloha ob-
sahuje hlavně podobizny a usedlosti 
rodu Páralů.

Před svou smrtí si strýc uvědomil, že 
způsob zápisů, tj. život selských rodin 
a pohyb jejich majetků, není možný 
po zničení selského stavu kolektiviza-
cí vesnice. Usoudil, že nejvhodnějším 
pokračováním by byly paměti jednot-
livých členů rodu.

Nejzajímavější jsou paměti mého 
otce Aloise Párala, plukovníka gene-
rálního štábu (1892–1978), zachycující 
slohem lepším bratrova život selského 
chlapce procházejícího gymnáziem 
a univerzitou.

Paměti bohužel nenapsali všichni. 
Když jsem po strýcově smrti převzal 
kroniku, snažím se pokračovat v jeho 
záměru a chybějící paměti nahra-
dit životopisy složenými z posbíra-
ných dokladů a vzpomínek a spojit je 
do kroniky. V současné době pracuji 
na životopise strýce Petra Párala, který 
byl posledním sedlákem na usedlos-
ti č. 29 ve Šlapanicích a byl výraznou 
osobností. Byl starostou, dal podnět 
k založení českého cukrovaru ve Slav-
kově proti německému ve Šlapanicích. 
Mým snem je osvětlit počátek rodu – 
osobu Havla Párala z Rokytnice, pod-
hejtmana táborského vojska.

Bohuslav Páral (syn Aloise Párala)

ZAHRÁDKÁŘI  NA  CESTÁCH
Podzim v oblasti Hrubého Jesení-

ku – tak se jmenoval poslední kultur-

ně poznávací zájezd zahrádkářů v le-

tošním roce. Abychom stihli náročný 

program, odjížděli jsme do Jeseníků 

v neděli ráno již v 6 hodin. Větší část 

programu byla zajištěna ve Velkých 

Losinách. Tam jsme navštívili v Ev-

ropě ojedinělou ruční papírnu, zalo-

ženou Žerotíny v 16. stol., která jako 

poslední v Evropě po celá čtyři století 

nepřetržitého provozu vyrábí zde pa-

pír tradičním manufakturním postu-

pem z bavlny a lnu. Unikátní je i zdej-

ší Muzeum papíru. Kromě expozice 

vztahující se k historii výroby jsme si 

prohlédli i část dílen, kde jsme viděli 

tradiční zhotovování papíru. Dosud 

se používá lis na klížení papíru ze 

17. stol. Dopisní papíry jsou opatřeny 

vodotiskovým znakem Žerotínů, ruční 

papír je oblíben u výtvarníků. Výrobna 

produkuje např. ražbou zdobený papír 

pro prezidentskou kancelář. Zdejší 

prodejna nabízí široký sortiment vý-

robků z ručního papíru na památku 

či jako hodnotný dárek, grafi cké listy 
předních výtvarných umělců a mnoho 
dalšího.

Dále jsme navštívili krásný zámek 
Velké Losiny, který patří mezi archi-
tektonické skvosty moravské renesan-
ce, od r. 2002 národní kulturní památ-
ka. Nechal jej postavit Jan ze Žerotína 
koncem 16. stol. a v základních rysech 
se zachoval dodnes. Zámku vévodí os-
miboká šestipodlažní věž. Na nádvoří 
nás uchvátily arkády, vlnící se podél 
tří zámeckých křídel ve třech řadách 
nad sebou. Nejpozoruhodnějším in-
teriérem je rytířský sál s renesančním 
stropem, který je ozdoben dřevěnými 
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kazetami, třímetrová majoliková kam-
na z r. 1587, velký renesanční příbor-
ník z r. 1600 (jeden z nejvzácnějších 
renesančních kusů nábytku u nás), 
krásné stropní a nástěnné fresky zá-
meckých kaplí. Za pozornost stojí také 
sbírka tapisérií a zámecká galerie s ob-
razy nejvýznamnějších evropských 
malířských škol. Ve 2. poschodí jsme 
si prohlédli soudní síň, v níž probíhaly 
smutně proslulé čarodějnické procesy 
inscenované kolem roku 1680 inkvi-
zitorem Bobligem z Edelstadtu (Zla-
tých Hor), při kterých tu bylo posláno 

na hořící hranici 56 nevinných obětí. 
Návštěvu Velkých Losin jsme završili 
dobrým obědem ve stylové restauraci 
Terasa.

Odpoledne jsme odjeli do přečerpá-
vací vodní elektrárny Dlouhé Stráně, 
vybudované v Chráněné krajinné ob-
lastí Jeseníky v roce 1996. Při exkur-
zi v elektrárně u dolní nádrže (800 m 
n. m.), která je řešena jako podzemní 
dílo, jsme byli seznámeni odborným 
průvodcem a instruktážním videem 
s historií a výstavbou elektrárny. Tato 
přečerpávací vodní elektrárna má 
hned tři „nej“. Je vybavena největší re-
zervní vodní turbínou v Evropě o výko-
nu 325 MW, je elektrárnou s největším 
spádem v České republice – 510,7 m 
a je vodní elektrárnou s největším cel-
kovým instalovaným výkonem v ČR 
– 2x 325 MW. Prohlídku elektrárny 
absolvují ročně tisíce turistů z ČR i ze 
všech koutů světa. Po prohlídce stro-
jovny jsme panoramatickou cestou 
serpentinami vyjeli k horní nádrži, 
netradičně situované takřka na teme-
no hory Dlouhé Stráně (1350 m n. m.). 
Horní nádrž je s podzemní elektrár-
nou spojena dvěma přivaděči, každým 
pro jedno soustrojí; s dolní nádrží je 
propojena dvěma odpadními tunely 
v délce 354 a 390 metrů. Obvod hor-

ní nádrže je 1,7 km. Od horní nádrže 
jsme za krásného slunného počasí 
měli nádherný rozhled po celé okolní 
krajině, na hlavní jesenický hřeben vč. 
Pradědu s vysílačem, Švýcárnu, Petro-
vy kameny aj.

Zdařilý zájezd plný krásných zážit-
ků a nových poznatků nám nemohl 
zkalit ani dopravní kolaps, do kterého 
jsme se dostali večer na dálnici mezi 
Prostějovem a Vyškovem a který dosti 
prodloužil naši zpáteční cestu.

Jarmila Suchomelová
průvodkyně

Klub SPCCH, LETOS JIŽ PODRUHÉ, NA ZÁJEZDĚ!
Díky fi nanční podpoře 

města Šlapanice mohl klub 
Svazu postižených civilizač-
ními chorobami uspořádat 
v letošním roce, a to 12. 9. 
2007, již druhý zájezd. Ten-
tokráte to bylo do okolí Olo-
mouce.

Nejprve jsme navštívili Zbra-
šovské aragonitové jeskyně 
v Teplicích nad Bečvou. Poča-
sí nám přálo – a to bývá dosti 
důležité. Samotné lázně v Tep-
licích nad Bečvou obklopuje 
nádherný park, který se roz-
kládá na levém břehu Bečvy.

Jeskyně pak jsou jiné, než jsme 
zvyklí třeba z Moravského krasu. 
Místo tradičních krápníků jsou stěny 
pokryty minerálem aragonit v podo-
bě bílých krystalků. Ty pak vytvářejí 
různá seskupení (keříčky, koblížky, 
vodopády). Jeskyně jsou nejteplejší 
v ČR (14 °C).

Zbrašovské aragonitové jeskyně Lázeňský dům Bečva v Teplicích nad Bečvou
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Jak v jeskyni, tak na altánu pramene 
jsou značky, kam až před 10 lety při 
povodni sahala voda. Koryto Bečvy 
kolem kolonády je hodně hluboké. 
Po prohlídce jeskyní následovala ná-
vštěva lázeňské kavárny. Do kavár-
ny vede z kolonády asi 5 schodů, ale 
přesto, kdybychom v kavárně seděli 
před 10 lety, měli bychom ještě více 
než metr vody nad hlavou. Dnes již 
po vodě – naštěstí – zůstávají jen ty 
značky. Vše je opravené a kaf íčko 
v kavárně krásně voní.

Naší další zastávkou byl jeden 
z nejrozsáhlejších hradů ve střed-
ní Evropě – hrad Helfštýn. Zde jsme 
měli v hradní restauraci zamluvený 
oběd. Protože hradní restaurace je na 
2. nádvoří hradu, museli jsme – po-
kud jsme chtěli obědvat – zaplatit 
do hradu vstupné. Byla to však dobře 
investovaná dvacetikoruna. Po obě-
dě jsme si zavolali velmi zapáleného 
a erudovaného průvodce a prohléd-
li si celý hrad. A bylo na co koukat. 
Hrad Helfštýn se už více než 10 let 
každoročně na týden stává hostitelem 
uměleckých kovářů snad z celého svě-
ta. A co tam vykovají, to tam někteří 
nechají. Mimo to je na hradě také za-
jímavá výstava historické mincovny.

I při samé prohlídce hradu se bylo 
na co dívat a se zájmem poslouchat. 
Co nádvoří, co brána – to nějaké vy-
právění – legenda. I poučení. Tak jsme 
se třeba dověděli a viděli, podle čeho 
vznikla nadávka „prevít“ a proč hlásný 
na věži volal „Dále od hradu, dále…“.

Třešinkou na pomyslném dortu 
a pohlazením po duši byla naše po-
slední zastávka v Bystrovanech – v ar-
boretu Horizont. Dříve smetiště, nyní 
oáza klidu a pohody. Co krásných 
kytek, cizokrajných dřevin! Jezírka 
s vodopádem, japonští kapři, nádher-
ně upravené skalky. Voliéry s ptáky 
a ohrada s kozami. Mezi nimi pak roz-

Arboretum v Bystrovanech

Prohlídka hradu Helfštýn

tomilé mládě lamy. To vše nasvícené 
sluncem schylujícím se k západu. O to 
více však vynikal na horizontu Svatý 
kopeček. A co ještě všechny překva-
pilo a jen málokdo mohl pochopit, že 
na takovou krásu je „vstup zdarma“. 

Až při odjezdu pochopili. Téměř 2/3 
účastníků si tam něco koupily, a tím 
vlastně „zaplatili to vstupné“. A všich-
ni byli spokojeni. A tak to má být.

Text i foto Jaroslav Vymazal,
předseda Klubu SPCCH ve Šlapanicích

Co je Skaut-český skauting ABS?
Vážení spoluobčané, rád 

bych na tomto místě rea-
goval na článek z minulé-
ho čísla „Junák nebo skaut“ 
nebo v něm snad pokračo-
val. Chtěl bych vysvětlil dů-
vod vzniku „nové“ skautské 
organizace „Skaut-český skau-
ting ABS“, o které se článek zmi-
ňuje jako o skupině „nespokojených“, 
a proto jsem si dovolil okopírovat část 

prohlášení přípravného výbo-
ru, které nejlépe vystihuje dů-
vod vzniku a našeho správné-
ho rozhodnutí.

Preambule: Založení nového 
skautského občanského sdruže-

ní „Skaut-český skauting ABS“ je 
důsledkem minimálně posledních 

pěti let působení Junáka u nás. Skaut-
ští činovníci, zklamáni nežádoucími 
trendy v hnutí, tak projevili svou vůli 

k jeho nápravě konkrétním činem. 
Nechtěli nadále být jen pasívně přihlí-
žejícím objektem, a protože poznali, 
že osobní projevy nesouhlasu jednot-
livců už nestačí, svobodně se rozhodli 
iniciovat návrat k původní cestě dosa-
hování nadčasových skautských prin-
cipů a ideálů.

1. Skautská výchova charakteru 
Chceme být hnutím, jehož členo-

vé praktikují vlastní skautský model 
výchovy charakteru, vycházející jak 
z původních tradic zakladatele čes-
kého skautingu A. B. Svojsíka, tak ze 
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Na periférii Maloměřic (1976)

znalosti dneška a z perspektivních 
potřeb společnosti. Budeme proto 
usilovat, aby byl skauting postupně 
vnímán širokou veřejností vedle rodi-
ny a školy jako plnohodnotný, alter-
nativní, neformální výchovný systém, 
zabývající se celoživotním hledáním 
identity člověka, a jako životní styl, 
snažící se o zlepšování světa indi-
viduálním působením na charakter 
člověka. Pro dosažení tohoto cíle po-
važujeme skautskou výchovu, sebe-
vzdělávání a vzdělávání za zcela pr-
vořadý a dominantní prostředek.

2. Současné nedostatky a náročnost 
skautingu 

Uvědomujeme si, že dosavadním 
rozvíjením spíše technické stránky 
skautingu, jeho managementu, by-
rokracie a účelového jednání na ve-
řejnosti podle jiných než skautských 
metod došlo k zjednodušení a čás-
tečnému zdeformování skautského 
stylu života. Následkem toho došlo 
i k programové bezbřehosti, mělkosti 
a imitaci skautingu. Tato skutečnost 
je důsledkem změn jak celé společ-
nosti, tak především rozhodnutí řady 
skautských generací dospělých, které 
určovaly společenské postoje skautin-
gu. Skautskou výchovu a vzdělávání 

proto chápeme jako celoživotní úsilí 
všech svých členů bez rozdílu genera-
cí, protože směřování, úkoly a potře-
by se v jednotlivých etapách lidského 
života mění. Vždy je však nutné vést 
plnohodnotný, mravný a aktivní ži-
vot, jak to ukládá skautský slib a zá-
kon. Touto cestou chceme působit 
na tu část populace, která se nechá 
oslovit náročností skautingu.

3. Návrat k poslání skautingu 
Musíme dobře poznat svět, sebe 

i své okolí, aby skauting byl stále tím, 
čím byl v době svého zrodu – pře-
devším výchovným hnutím! Je proto 
nutné pojmenovat existující negati-
va a „tabu“ ve skautingu, vyhodnotit, 
jaký na něj mají vliv aktivity vzniklé 
mimo skautské prostředí a do jaké 
míry došlo k zúžení jeho poslání 
na pouhé zaplnění volného času pro 
jeho členy. Dnešní společnost není již 
ta, ve které u nás A. B. Svojsík založil 
skauting. Proto v něm musíme pro-
sazovat nové výchovné metody, kte-
ré budou motivující, jak pro mladou 
generaci, tak pro činovníky, a přitom 
budou v souladu s jeho kořeny, prin-
cipy a ideály.

Závěr: Toto prohlášení vnímáme 
jako svou základní orientaci, které 

musíme dát postupně zcela konkrét-
ní tvář. Klademe si v ní nesnadné 
cíle, které přesahují naše současné 
možnosti, a proto o její naplňování 
budeme muset usilovat nejen my, ale 
i další skautské generace. Vyprošuje-
me si pro tuto obtížnou cestu, kterou 
jsme si dobrovolně vybrali, dostatek 
optimismu a srdce naplněné láskou, 
pokorou, odvahou, pravdou a vírou 
v sílu skautství.

Toto je jen několik bodů prohlášení. 
Celé si je můžete přečíst na stránkách 
http://www.skautabs.cz/rs2/view.
php?cisloclanku=2004112702.

Naše středisko se s tímto prohláše-
ním ztotožňuje a z toho důvodu jsme 
přestoupili z organizace Junák do or-
ganizace Skaut-český skauting ABS. 

Miroslav Jelínek, 
vůdce střediska Skaut-český skauting 

ABS, Šlapanice

Poznámka redakce:
Článek je určitou výjimkou v pra-

vidlech publikování ve Šlapanickém 
zpravodaji. Vzhledem k tomu, že se 
jedná o relativně častý jev záměny or-
ganizací Skaut a Junák, byl autorovi 
poskytnut další prostor pro navázání 
na téma z předchozího čísla.

PŘEŽÍVAJÍCÍ  MINULOST
Městské periférie a zákoutí, jako 

na snímku u maloměřického seřa-
ďovacího nádraží z r. 1976, bývaly 
oblíbeným námětem fotografů-vý-
tvarníků a v jistém smyslu jsou jimi 
dodnes. Odstavená vozítka, chátra-
jící v zanedbaných porostech, býva-
la víceméně zdařilým kompozičním 
doplňkem takových záběrů. Tyto 
poválečné ojetiny už nesplňovaly 
stále přísnější kritéria po technické 
ani provozní stránce, a tak v těch 
lepších případech přešly, jako ve-
teráni, do péče milovníků starých 
vozů. Kdo se trochu zajímal o tech-
nický pokrok, tak se občas mohl do-
slechnout nebo dočíst, že ekologicky 
čistší pohon aut na bázi palivových 
článků je v principu vyřešen a zbývá 
odstraňování nedostatků při prak-
tickém použití. Byl to čas jistých 
nadějí…

Když se na počátku 20. století 
na silnicích objevily první automobi-
ly se spalovacím motorem, spekulo-
valo se o tom, že fosilní paliva budou 
takto využívána jen po určitou do-

bu – dokud nebudou objeveny a za-
vedeny alternativní zdroje pohonu. 
Zaznívaly obavy, že po desítkách let, 
až dojde k masovému rozšíření auto-
mobilismu, motorové zplodiny zamo-

ří rozsáhlé oblasti světa i atmosféry, 
nastanou nevratné klimatické změny 
a hlavně že dojde k pandemickému 
nárůstu alergií a nádorových chorob 
v důsledku permanentního vdecho-
vání rozředěných výfukových plynů. 
Bohužel – tento hororový scénář 
nebyl brán moc vážně a na začátku 
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3. tisíciletí je hořkou realitou. Jak se 
to mohlo stát?

Podstatný díl odpovědnosti nesou 
ekonomicky vlivné naftové koncer-
ny, které dlouhá léta rafi novaně brz-
dí pokrok a fi nancování moderních 
pohonných systémů. Zde totiž nejde 
o problém technický, ale morální! 
Znepokojené hlasy odborníků i pu-
blicistů se množí: už před několika 
lety newyorský zpravodaj Zdeněk 
Velíšek horlil na ČRo6, že „fosilní 
paliva je třeba dát do klatby, jinak 
budem brzy proklínat politiky, eko-
nomy…“ (a ropné magnáty – dodá-

vám). V Rovnosti jsem nedávno četl, 
že „auto je dnes zbraň hromadného 
ničení“ a „vynález auta se ukazuje 
jako slepá větev vývoje“. My starší 
můžeme jen litovat, že jsme se ne-
dožili toho, co nám nadšeně líčili 
kantoři a přemítaví rozumbradové: 
„R. 2000 už budou benzínové mo-
tory minulostí…“ Daleko od pravdy 
však není názor, že kdyby se po léta 
řádně investovalo do rozvoje veřejné 
dopravy a člověku a přírodě neško-
dících obnovitelných zdrojů energií, 
tak jsme dnes nemuseli mít poniče-
nou krajinu – silnic by snad nebylo 

třeba. Potřebné fi nance však pohl-
cuje hlavně elektronika a stavba dál-
nic – a také „modernizace“ auto-
mobilů, která navozuje představu 
parních lokomotiv osazených nej-
modernějšími počítači, regulujícími 
přísun uhlí pod kotel a tlak páry.

Jestlipak ti, co právě u Alberta 
i jinde ve světě vyhlížejí z kočárků, 
budou mít schopnost a příležitost 
odblokovat tuto stagnaci? Anebo 
přijde jen další generace lhostejných 
konzumentů? Anebo – raději nedo-
myslet…

Text a foto Petr Bílek

Čtenářsko-zábavní klub

Již tehdy vyšly tiskem v naklada-

telství J. Hniličky v Brně a potvr-

dil je svým podpisem úředník C. k. 

místodržitelství Winkler pod číslem 

27362. První stanovy byly ale už 

schváleny o 8 let dříve, 9. července 

1874. Tyto se zachovaly pouze v ru-

kopisném opise, čítají 21 paragrafů 

a vypracovali je P. Jan Holoubek – 

prozatímní předseda a Josef Mül-

ler – člen výboru. Pod číslem 14089 
byly opět schváleny úředníkem Win-
klerem. Datum vzniku spolku je pak 
spojeno s 20. březnem 1873.

Čtenářsko-zábavní klub, jak je již 
z jeho názvu patrno, byl kulturně-
společenským, nepolitickým spol-
kem otevřeným všem vrstvám oby-
vatel tehdejšího městečka a okolních 
obcí. Ač toto bylo veřejně proklamo-
váno, členstvo tvořili většinou jen 
majetnější, vzdělanější a pokroko-
vější lidé, jako byli kněží, úředníci, 
učitelé, studenti, živnostníci a řeme-
slníci. Dlouhá léta stáli mimo veške-
ré dění klubu místní rolníci. První 
dva přistoupili do jeho řad až v roce 
1882. ČZK byl spolkem ryze čes-
kým a jeho veškeré úsilí směřovalo 
k povznesení a obrození národního 
ducha a českého živlu. Tvrdě postu-
poval proti zavedení němčiny jako 
vyučovacího jazyka na zdejší škole 
a mařil všechny aktivity proněmecky 
smýšlejících obyvatel Šlapanic sdru-
žených kolem prezidenta správní 
rady místního Akciového cukrovaru 
Aloise Tauschinského a některých 
dalších cukrovarských úředníků.

Vlastenecké smýšlení spolku je 
patrné i z témat vzpomínkových 
večerů připravených pod heslem 
„Ten národ nezasloužil by výteč-

níků, který památce jejich povinný 
hold vzdávati by opomínal“. Tak byly 
uspořádány vzpomínkové večery 
na básníky a spisovatele Boleslava 
Jablonského, Františka Sušila, Josefa 
Kajetána Tyla nebo Václava Beneše 
Třebízského. Hlavní data a životní 
osudy vždy přednesl P. Václav Kos-
mák, tvaroženský farář, člen ČZK, 
sám také spisovatel zvaný Kukátkář, 
a dále bývaly večery vyplněny reci-
tací, ukázkami z četby a zpěvním či 
hudebním doprovodem.

Velké oblibě se těšily také taneční 
věnečky, Josefské a zástěrkové zába-
vy, plesy a silvestrovské večery nebo 
koulení kuželek. Jen v roce 1881 
bylo takovýchto podniků uspořádá-
no osm.

Klub pořádal kromě přednášek 
a zábav také několikrát do roka vý-
lety do okolí. Pravidelně bylo na-
vštěvováno tzv. výletiště brněnského 
Sokola v horákovském lese, kde pro-
bíhal kulturní program s hudbou, 
zpěvem a sólovými výstupy. Nikdy 
nechybělo také občerstvení a vý-
tečný Brejchovský ležák. Někdy se 
takové podniky odbývaly v zahradě 
výletního a zájezdního hostince Pin-
dulka u státní silnice mezi Bedřicho-
vicemi a Podolím či ve šlapanickém 
obecním hájku. Z dochovaných ma-
teriálů se dozvídáme, že výlety byly 
podniknuty také do Ochozské jesky-
ně či na Samoskřipku.

Koncem 70. let 19. století došlo 
ke stagnaci spolkové činnosti a zů-
stalo pouze 12 členů. Ale již v roce 
1881 se členská základna více než 
ztrojnásobila a z jednatelské zprá-
vy se dozvídáme, že bylo odebíráno 
16 titulů novin a časopisů, které byly 
členstvu volně k dispozici ve spolko-
vé místnosti. Během let spolek něko-
likrát měnil svoje působiště. Nejprve 

§. 1. Sídlem spolku jsou Šlapanice.

§. 2.  Účelem spolku jest, pěstovati čtení časopisův a knih zvláště čes-
kých, zařizovati přednášky zábavné a vědecké vyjma politické, 
pěstovati zpěv a hudbu a zařizovati zábavy společenské.

To jsou první dva z celkem 35 paragrafů upravených spolko-
vých stanov Čtenářsko-zábavního klubu (ČZK) ve Šlapanicích, 
pod které se 20. září roku 1882 podepsal Sigmund Marhovský – 
předseda ČZK a Josef Jarolím – zapisovatel.
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to byl Weberův hostinec na Velkém, 
dnes Masarykově náměstí, později 
sídlil na Nádražní ulici v prostorách 
dnešního Tria a nakonec zakotvil 
u spodního Zemana – Žuráň.

Jak rostla členská základna (mezi 
roky 1882–1891 měl ČZK mezi 44 
až 48 členy), tak rostl i počet ode-
bíraných českých novin a časopisů. 
V roce 1886 to bylo 26 titulů. Zde 
jsou některé z nich, jež se z dnešní-
ho pohledu mohou zdát dosti archa-
ické: Pokrok, Moravská Orlice, Hlas 
Pozor, Opavský týdeník, Lev, Humo-
ristické listy, Paleček, Světozor, 
Lumír, Obzor, Osvěta, Průmys-
lové listy, Pražské hospodářské 
noviny, Domácí krb, Matice 
moravská, Květy, Ruch, Ženské 
listy, Budečská zahrádka nebo 
Malé národní noviny. Klub ale 
budoval i vlastní knihovnu, je-
jíž knižní fond v roce 1903 čítal 
500 svazků.

Šlapanický ČZK byl dobře znám 
i v Brně, zprávy o jeho činnosti se 
pravidelně objevovaly v denním tis-

ku a ke dvacátému výročí věnoval 
spisovatel a novinář J. Merhaut klu-
bu oslavnou báseň. Kromě výše uve-
dených činností se spolek věnoval 
i divadlu. Nejenže v roce 1888 vy-
pravil spolu se slavkovským čtenář-
ským spolkem do Brna zvláštní diva-
delní vlak na Jana Výravu, aneb sen 
noci svatojanské, pro svoje členy, ale 
také příznivce ze Šlapanic a okolí, ale 
sami jeho členové divadlo hráli. Tak 
v roce 1883 byla sehrána Klicperova 
veselohra Rohovín čtverrohý a o šest 
roků později jsou zmiňovány čtyři 

byla veselohra B. Vikové-Kunětické 
Přítěž a drama G. Preissové Její pas-
torkyňa. Na pozvání v roce 1890 zde 
hostovali také herci brněnské prv-
ní scény komik J. Poláček, altistka 
M. Jungmannová a tenorista F. Ven-
turini. Rok před nimi u nás po dva 
letní měsíce hostovala Choděro-
va kočující divadelní společnost 
a v roce 1888 zde vystupovali i čle-
nové pražského Národního divadla 
R. Kafka a barytonista E. Burian. Při 
spolkových podnicích vystupoval 
vlastní mužský pěvecký sbor řízený 

nadučitelem Josefem Svobo-
dou. Ten hostoval také při nej-
různějších oslavách bratrských 
spolků jak v místě, tak v okolí. 
Třeba v roce 1887 na odhalení 
praporu Čtenářsko-pěveckého 
spolku Jaroslav v Židenicích. 

ČZK pořádal při nejrůzněj-
ších příležitostech pod heslem 

„Ne slovem, nýbrž skutkem pravé 
vlastenectví buď osvědčováno“ tzv. 
krejcarové sbírky, jejichž nema-
lý výtěžek byl zasílán nejrůznějším 

jednoaktovky: Zkouška na univerzi-
tě Tunkabonské, Rozjímání o man-
želství, Feriální švingulanti a Tři 
doby země české. V roce 1904 to pak 
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U  ALBERTA
Když jsem loni 8. 11. pořizoval ten-

to snímek, měl supermarket za se-
bou prvních 20 minut provozu. „Už 
je to tady jak v Americe“ – pozna-
menala dvojznačně známá paní. Nu 
což – kdo umí, ten umí… Někdej-
ší Družba byla rychle renovována, 
místní i přespolní se tu scházejí, jsou 
zde stálí zákazníci, jiní z nějakého 
důvodu nový stav kritizují a vracejí 
se do okolních samoobsluh. U Al-
berta je živo – až moc živo; nicmé-
ně někdy je možno zaslechnout, že 
se tady nachází jakási „mrtvá zóna“. 
Tím je asi myšlen nedostatek zele-
ně, chybějící stín, klidné posezení 
apod. Odkrytá půda u vchodu stále 
čeká na stromy, které měly nahra-
dit ty odstraněné. Zatím na ní roste 
plevel.

Prostor křižovatky je však oblíbe-
ným místem setkávání a klábosení 
místních i okolních. (Nabízí se ves-
tibul obchodního střediska či klid-
nější městské lokality, ale kam ho-
nem jít, když jsme se tak „dlouho“ 
neviděli.) Typický obrázek můžeme 
vidět téměř denně: ženy s kočárky, 
mnohdy s cigaretou, i v pokročilém 
stupni těhotenství, v družném roz-
hovoru překřikují dopravní ruch, 
zatímco potomek s dětskou kolou 

u pusy netečně zírá na projíždějí-
cí kolony aut. Ať si plíce zvykají… 
Já jsem si jaksi nezvykl a z tohoto 
místa vždycky prchám. Ještě za časů 
„staré, dobré“ Družby jsem tam jed-
nou musel na někoho čekat a tehdy 
mě nenapadlo nic lepšího než chvíli 
počítat projíždějící auta. Za 20 mi-
nut jich křižovatkou projelo 113! 
Dnes už by jich bylo o nějakou de-
sítku víc, plus sem tam ka mión. 
Zvláštní je, že při nejrůznějších pří-

ležitostech si přejeme „hlavně to 
zdravíčko“, ale děláme hodně pro 
to, abychom o něj co nejdříve při-
šli. Že by národ notorických reptalů 
pomalu rezignoval? To nevím, ale 
doufám, že vedení města nerezignu-
je a plánovaný obchvat neztrácí ze 
zřetele. Podaří-li se dobrá věc, při-
budou ve Šlapanicích skutečně živé 
zóny s lidmi, bez aut – včetně té 
u Alberta.

Text a foto Petr Bílek

Zářijovým a říjnovým

František Jelínek 80 let

Libuše Dvořáková 80 let

Václav Chalupa 80 let

Eugen Hloušek 90 let

ústavům a účelům vlasteneckým 
a lidumilným. Například Ústřed-
ní Matici školské, Národní jednotě 
pro jihozápadní Moravu, Školskému 
spolku Komenský ve Vídni, na stav-
bu Národního divadla v Praze nebo 
například pohořelým ve Frýdlantu 
a Rozstání. 

V předsednických a dalších vý-
borových funkcích se vystřídali: 

P. J. Holoubek, kaplani T. Babica 
a L. Kodar, MUDr. J. Nenutil, učite-
lé J. Jarolím, B. Kerwitzer a J. Svo-
boda, a dále S. Marhovský, V. Zach, 
F. Weber, M. Zeman, F. Přibík, J. Mül-
ler, J. Pávek, A. Vaňátko, J. Stražov-
ský, J. Hudeček, J. Otto, J. Spružina, 
J. Ondráček, J. Schenkel, F. Bednář, 
F. Ondra, J. Kozlík, J. Paulík a F. Hla-
váček.

Před první světovou válkou ČZK 
zcela zanikl, když už několik roků 
nevyvíjel téměř žádnou činnost. V té 
době už fungovala celá řada nových 
spolků s obdobnou náplní. Přesto 
Čtenářsko-zábavní klub měl trvání 
41 roků a za tu dobu se nesmazatel-
ně vepsal do kulturně-společenských 
dějin našeho města.

Josef Kopecký

Albert čtvrt hodiny po prvním otevření – 8. 11. 2006

BLAHOPŘEJEME  JUBILANTŮM

Mladé dovede být každé tele, ale zestárnout, 
holenku, to je kumšt.  K Č

Stárnutí je otrava, ale je to jediný způsob, jak se 
dožít vysokého věku. 

G B S

Dnešní mládež je hrozná, ale horší je, že už k ní 
nepatříme. 

P P
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Hledáme Vás, mámo, táto!
Kampaň s tímto názvem zahájí 

26. listopadu Sdružení pěstounských 
rodin a vyvrcholí benefi čním před-
vánočním koncertem 1. prosince. 
Ve městě Brně budou prostřed-
nictvím městské hromadné do-
pravy a na billboardech rozvě-
šeny plakáty. Cílem kampaně je 
oslovit co nejširší veřejnost a zís-
kat nové rodiče pro děti z růz-
ných typů ústavních zařízení.

V současné době se v kojenec-
kých ústavech a dětských domo-
vech nachází mnoho dětí, které 
by rády znovu získaly milující 
rodinu. V důsledku vážného za-
nedbání, nezájmu nebo týrání 
musely opustit svou vlastní ro-
dinu, a vyrůstají tedy bez lásky. 
Zásadním problémem, se kte-
rým se odborníci na toto téma 
setkávají, je nedostatek rodičů. 
Dejme těmto dětem novou šanci! 
A právě za tímto účelem probí-
há kampaň Hledáme Vás, mámo, 
táto, která se snaží upozornit ty, 
kteří mají možnost a touhu při-
jmout nové dítě do rodiny, že je 
tu cesta. Sdružení pěstounských 
rodin také upozorňuje na řadu 
omylů a mýtů, které v souvis-
losti s pěstounskou péčí kolují mezi 
lidmi. Přijmout dítě může pár i jed-
notlivec – ať již muž nebo žena. Dů-
ležité je, aby měli dostatek trpělivosti, 

něhy a lásky pro tyto děti, které jsou 
citově deprivované a mají i jiné psy-
chické či zdravotní problémy. Často 
se také stává, že poten ciální zájemce 

1995. V současné době se ke sdru-
žení hlásí přes 800 rodin s více než 
1200 dětmi.

Posláním Poradny náhradní rodin-
né péče je umožnit dětem vyrůstat 
v harmonické rodině, získávat nové 
adoptivní a pěstounské rodiče pro 

opuštěné děti, odborně je vést 
v průběhu příprav na přijetí dí-
těte, poskytnout všestrannou 
podporu rodinám s přijatým 
dítětem do náhradní rodinné 
péče a umožnit tímto ohrože-
ným dětem rozvoj jejich poten-
ciálu a začlenění do společnosti. 
Budoucím i stávajícím pěstoun-
ským a adoptivním rodinám 
nabízí komplexní konzultační 
a poradenskou činnost v oblas-
ti pedagogické, psychologické 
a sociální (vývojové opoždění, 
neklid a výchovné problémy, 
poruchy učení a řeči, integra-
ce dětí do škol, právní aspek-
ty pěstounské péče a adopce 
apod.).

Poradna náhradní rodinné 
péče sídlí v Brně, na Anenské 
ul. č. 10 ve 3. patře. Můžete nás 
navštívit od pondělí do čtvrtka 
od 8 do 16 hodin, v pátek od 8 do 
12 hodin.

Mgr. Andrea Malinková, 
Sdružení pěstounských rodin, 

Anenská 10, 602 00 Brno, 
tel.: 543 249 142, 731 507 400, 

e-mail: malinkova@pestouni.cz, 
web: www.pestouni.cz

odradí fakt, že nevědí, kam se ob-
rátit. Od toho je tu právě Sdružení 
pěstounských rodin, které se náhrad-
ní rodinnou péčí zabývá již od roku 

S  , A ,   B


C  , Z  ,   B

Vás srdečně zvou

    

YELLOW SISTERS
Svým zpěvem prochází tato ženská vokální skupina s lehkostí a šarmem napříč žánry soulu, funky, r’n’b, world music, 
jazzu i reggae. Yellow Sisters jsou zvukovými iluzionistkami. Nenechte si ujít tento jedinečný zážitek z dobré hudby.

Součástí večera bude i vystoupení dětí z pěstounských rodin a nízkoprahové Pestré klubovny a další milá překvapení.

Kdy: 1. 12. 2007 • Kde: Velký sál Divadla Husa na provázku, Zelný trh 9, 602 00 Brno
Začátek v 19 hodin

OZNÁMENÍ O NÁLEZU
Na Palackého ulici byla koncem září 2007 nalezena na chodníku část řetízku z bílého kovu. Zájemce 

ať se přihlásí na služebně MP Šlapanice, případně na oddělení ztrát a nálezů Městského úřadu Šlapanice.
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Je něco shnilého ve státě dánském?
Vždycky je něco shnilého ve státě 

dánském. Čas od času narazím na člá-
nek, jehož autor či autorka se zamýš-
lí nad tím, jak vlastně žijeme, kam se 
dostáváme a že to zřejmě není to pra-
vé ořechové, a to ať již z pohledu celo-
světového, evropského, republikového 
či šlapanického. Do poslední jmeno-
vané oblasti zařazuji např. články zve-
řejněné ve Zpravodaji z pera (nebo 
lépe: hlavy) p. Bílka, dopis Ing. Ho-
rákové nebo i některá přání vyjad-
řovaná Ing. arch. Klaškou. Nemám 
ale na mysli jenom tolik diskutované 
hrozby ekologického charakteru, glo-

bálního oteplování apod. Jde mi spíše 
o oblasti morálky, mezilidských vzta-
hů, životních hodnot… 

Před řadou let se hovořilo o tzv. žeb-
říčku životních hodnot. O tom se teď 
mlčí. Proč? Není to náhodou proto, že 
skutečnou, hlavní a primární hodno-
tou se staly peníze a kariéra, ale přitom 
většina lidí cítí, že to asi není ono a že 
se nesluší se k tomu přiznávat? (Jsou 
zde tedy přece jen určité morální as-
pekty a hranice?)

Údajně je v naší republice nejvíce 
domácích zvířat (hlavně psů a koček) 
na jednoho obyvatele… Proč? Jsme 

opravdu takovým národem milovníků 
zvířat, nebo si tím nahrazujeme ne-
dostatek lidských vztahů, citů a lás-
ky? Mimochodem: nemáte pocit, že je 
slovo „láska“ téměř zprofanované a že 
se už skoro nepoužívá ve svém původ-
ním a pravém významu?

Média – zejména televize – do nás 
sázejí tragédie, zločiny, nechutnosti
seč jim síly stačí a my jim to polyká-
me. Navenek se sice rozhořčujeme, 
ale tyto negativní zprávy bez problé-
mů vnímáme a málokdy se jim brá-
níme. Otupujeme se a naše hranice 
vnímání cizích bolestí, neštěstí a trá-
pení neustále klesá. V posledním ob-
dobí jsem došel k názoru, že protože 

Následky

Každý z nás zažije za měsíc, za týden nebo i za jediný den celou řadu setkání, 

situací a příběhů. Podělte se s námi o vaše zážitky. V tomto čísle Zpravodaje 

přinášíme první příběh z knihy autora Ramira Calleho – Himálajské příběhy. 

Je to symbolické zamyšlení nad lidskými vlastnostmi a tím, jací lidé mohou být.

Toho roku byly deště v kraji ob-
zvláště vydatné. Jednou prudký déšť 
odnesl chatrč jistého rolníka, avšak 
když vodní záplava ustala, zane-
chala po sobě na zemi cenný šperk. 
Ten dobrý muž šperk prodal a za pe-
níze, které utržil, si postavil nový 
dům. Zbytek peněz dal místnímu 
sirotkovi. 

Povodeň zničila i jinou vesnici. 
Tam si zase jeden rolník zachránil ži-
vot tím, že se vyškrábal na kmen stro-
mu, jenž plul po hladině vod, které se 

rozlily do okolí. Jiný tonoucí ho stra-
chy bez sebe prosil, aby mu pomohl 
na kmen vylézt a zachránil ho. Rolník 
ho však nechal být a ještě si pro sebe 
mumlal: „To by dopadlo! Jestli se sem 
vyškrábe ještě někdo, kmen se zaru-
čeně převrátí a já se utopím.“

Roky plynuly a v království vypuk-
la válka. Oba rolníci byli povoláni 
do zbraně. Onen dobrák byl s váž-
ným zraněním převezen do nemoc-
nice. Lékař, který ho pečlivě a zručně 
ošetřil, byl ten sirotek, jemuž kdysi 
šlechetný rolník pomohl. Lékař po-
znal svého dobrodince a věnoval mu 
všechen svůj čas. Skutečně se mu 

podařilo zachránit těžce raněnému 
život a nakonec se z nich stali neroz-
luční přátelé.

Sobecký rolník sloužil v oddílu, je-
hož kapitánem byl muž, kterému kdy-
si odepřel pomoc. Kapitán poslal rol-
níka do první linie a ten po několika 
dnech bojů nalezl smrt v zákopech.

Po každém činu přijdou násled-
ky, a to dříve nebo později. Štědrost 
vzbuzuje štědrost a sobeckost zase 
jen sobeckost. Je na každém jedinci, 
aby kultivoval čtyři vlastnosti, které 
na lidskou mysl působí jako balzám 
– lásku, pokoru, radost ze štěstí dru-
hých a duševní vyrovnanost.

MO KDU-ČSL Vás srdečně zve na

KATEŘINSKÝ ČAJ
 posezení u cimbálové muziky DENICA ze Šardic 
dobrým čajem bylinkárny NATURALIS

Kdy:  neděle 25. 11. 2007 od 15 hodin 

Kde:  orlovna ve Šlapanicích

Můžete se těšit na:  – výběr z více než 20 druhů čajů
– možnost zakoupení vybraných směsí čajů

  – možnost konzultace s odborníkem na čaje

Pro každého z Vás bude připravena malá pozornost.
Těšíme se na setkání s Vámi!



27
   / Souvislosti

Pravidla publikování příspěvků ve Šlapanickém zpravodaji
Vydavatel zpravodaje město Šla-

panice nabízí prostor v každém vy-
dání zpravodaje pro příspěvky obča-
nů v rozsahu 1 strany. Pro příspěvky 
byla stanovena následující pravidla. 
Jejich dodržování dozoruje redakční 
rada, která je složena ze zástupců ve-
dení města Šlapanice, členů oddělení 
Public Relations, zastupitelů a členů 
občanské veřejnosti.
1.  Pro každé číslo Šlapanického zpra-

vodaje je stanoven termín uzávěr-
ky. Při jeho nedodržení nemusí být 
příspěvek zařazen do aktuálně při-
pravovaného zpravodaje.

2.  Veškeré příspěvky se musí řídit zá-
kladním pravidlem formy předání. 
Texty prosím dodávejte buď osob-
ně na disketě, CD nebo fl ash dis-
ku sl. Magdě Černé. Další možno-
stí je příspěvky zasílat na e-mailo-
vou adresu cerna.m@slapanice.cz 
V každém případě musí být pře-
dány texty ve formátu software 
Microsoft Word. 

3.  Doprovodné grafi cké materiály 
nebo fotografi e je třeba dodávat ve 
formátu jpg, eps, s rozlišením min. 

300 dpi. Nelze je přijmout, pokud 
budou vloženy do souboru Word, 
čímž je omezena jejich využitel-
nost.

4.  Zasláním příspěvku na e-mailovou 
adresu zpravodaje nebo zasláním 
na MÚ Šlapanice autor vyjadřuje 
svůj souhlas s těmito pravidly.

5.  Příspěvky musí mít rozsah maxi-
málně 1 strany A4 s max. 30 řádky 
běžného formátování velikosti pís-
ma 12. Při nedodržení tohoto pra-
vidla si vydavatel vyhrazuje právo 
zaslaný příspěvek upravit tak, aby 
neztratil z obsahu nic závažného.

6.  Každý příspěvek musí být pode-
psán jménem a příjmením jeho 
autora. Anonymní texty nebudou 
otištěny.

7.  Pokud nebudou příspěvky porušo-
vat uvedená pravidla ani jinak vy-
bočovat z obvyklých mezí, budou 
publikovány v nezměněné podobě. 

8.  Vydavatel Šlapanického zpravoda-
je neodpovídá za správnost úda-
jů, věcnou ani gramatickou stránku 
zveřejněných příspěvků. Za uvede-
né skutečnosti ručí autor. 

 9.  Podle aktuální situace může vy-
davatel odsunout zveřejnění pří-
spěvku do některého z následu-
jících čísel zpravodaje s ohledem 
na větší aktuálnost jiných pří-
spěvků. 

10.  Veškeré příspěvky nesmějí pře-
kročit hranice slušného chová-
ní, ohrožovat mravnost, obsaho-
vat urážky, osočování, rasistické 
a vulgární urážky. Nerespektová-
ní tohoto bodu pravidel bude zna-
menat odmítnutí zaslaného pří-
spěvku.

11.  Pokud se budou zasílané příspěv-
ky opakovat nebo jeho obsah či 
argumenty nebudou mít věcný 
charakter, je vydavatel oprávněn 
zveřejnění takového příspěvku 
odmítnout.

12.  Příspěvky budou posouzeny re-
dakční radou v souladu se záko-
nem č. 46/2000 Sb., v potaz bude 
vzat tiskový zákon ve znění zá-
kona č. 302/2000 Sb. a zákona 
č. 320/2002 Sb. 

Děkujeme. 
Redakční rada

už jsme natolik v tomto směru ne-
citliví a tyto sdělovací prostředky to 
vědí, začínají sázet na jinou, dosud 
neopotřebovanou notu: lidské trá-
pení už nepůsobí, ale trápení zvířat 
ještě ano, servírujme tedy vděčným 
divákům (a čtenářům) trápení zví-
řat. Pochopitelně, že zaobaleně, aby-
chom se ve svých zprávách ukáza-
li jako lidu- či zvířatmilové. Není to 
hrozné, vážený diváku, vyhodit psa 
z okna x-tého patra paneláku či stáh-
nout kočku zaživa? Že se ti dělá mdlo 
a říkáš svému partnerovi „To je strašné, 
viď?!“ a myslíš to vážně? Pak jsme dob-
ří! Dostali jsme tě a příště zkusíme něco 
ještě horšího!

Dobré, kladné zprávy jsou nezajímavé 
a zásadně je publicisté odmítají. Uvedu 
malý příklad z nedávného krajového vy-
sílání televize. V tomto čísle Zpravodaje 
je informativní článek o slavnostním za-
hájení druhé etapy projektu výstavby ka-
nalizace v dalších obcích v okolí Šlapanic, 
které se konalo na Rohlence. Byla u toho 
i televize, ale z její reportáže téměř úplně 
vymizel důvod této akce, natož aby sděli-
la, proč je třeba obdobné velké a nákladné 
stavby provádět (ona to opravdu ve svém 
základu není jenom ta stále omílaná Ev-
ropská unie); sdělení, které mělo v divá-

cích zůstat (a zůstalo!) bylo, že ve Šlapani-
cích při její výstavbě praskaly obyvatelům 
jejich domy. Nic jiného televizi nezajímalo 
a nic dalšího nám vlastně nesdělila – tedy 
jenom a výhradně to, co je negativní.

Ale nějak se mi to svezlo na média, hlav-
ně na televizi, a to jsem nechtěl. Mým zá-
měrem bylo zamyslet se nad věcmi velmi 
vágně označovanými pojmem morálka. 
Mnozí z nás mají pocit, že v té naší de-
mokracii mohou všechno. Mám prá-
vo dělat to, co pokládám za vhodné, 
a povinnosti vůči okolí nemám skoro 
žádné. A pokud nějaké mám, pak musí 
být obsaženy v nějakém zákoně a ten 
mi ukažte! Neměli bychom se vrátit 
například k onomu Mojžíšovu desate-
ru – nikoliv z pohledu té či oné círk-
ve či náboženství, ale z pohledu vzta-
hů mezi lidmi? Myslím si, že doposud 
většinou přece jen ještě platí, že když 
někomu omylem šlápnu na nohu, tak 
se mu omluvím, a přitom na to žádný 
zákon ani nařízení či vyhláška není.

Nedávno jsem četl o potřebě ochra-
ny většiny proti menšině. V oblasti 
trestných činů to snad máme právně 
zajištěné (nehovořím o realitě; tam to 
určitě hodně vázne). Ale neměla by se 
ona většina, která je v převážné míře 
tzv. „mlčící“, přece jen probrat a ozý-

vat se ve smyslu alespoň snahy o zlep-
šování zřejmě neutěšeného stavu?

Tolik otazníků, kolik jsme použil 
v tomto textu, jsem snad ještě nikdy 
nenapsal od doby 1. třídy, kdy jsme se 
ho učili vykroužit. Odpověď jsem si 
ale nedal skoro žádnou.

Nedávno se ke mně dostal jeden 
mail, ze kterého bych na závěr pár vě-
tiček ocitoval. Hodí se k mému za-
myšlení a není mi dobře, když ne-
vím, zda jde o tvrzení realistická, či 
pesimistická: Národní hrdosti se teď 
říká zpátečnické čecháčkovství. Peníze 
není třeba podložit prací, buď dá so-
ciálka, nebo banka. Řemeslníci zmize-
li, každý je manažer. Kniha faktů sto-
jí pětikilo, tak proč ji kupovat – Blesk 
a Aha vás připraví na maturitu levně-
ji. Za zábavou se chodí do obchodních 
center. Znalcům je dvacet pět; zkuše-
nost je zbytečná, zodpovědnost rovněž. 
Člověk po padesátce přestává existo-
vat. Nepřizpůsobivost a agresivita jsou 
pryč, máme kulturní odlišnost. Spra-
vedlnost nahradil výklad práva lépe 
placeného právníka. Podvody nejsou – 
existují jen nevydařené podnikatel-
ské záměry. Největší orel žijící ve volné 
přírodě se jmenuje Mattoni.

Ing. V. Sobotka
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KOUPÍM 
rodinný dům 
ve Šlapanicích 

a okolí. 
Platba hotově. 

Za nabídku 
předem děkuji. 

Tel. 776 206 702

DANIEL CAPIL
Sivice 132, Pozořice 
PSČ: 664 07

Otvírací doba: Po–Pá  7–16 hodin
Tel.: 736 523 697
IČO: 74689215

BYTOVÉ STUDIO
Marie Kolbábková
❀    ZÁCLONY, ZÁVĚSY – šití, prodej – až 1600 druhů 

našich i zahraničních, poradenství

❀    GARNÝŽE – dřevo, kov, plast,  i na míru

❀    veškeré ČALOUNICKÉ PRÁCE – na sta druhů našich 
i zahraničních po tahových látek

❀    výroba a prodej ZDRAVOTNÍCH MATRACÍ

❀    ÚPRAVA ODĚVŮ, ČALOUNĚNÍ, DVEŘÍ, průmyslové aplikace

Otevírací doba:   Po, St, Pá  13–18 hod.
Šlapanice, Masarykovo nám. 2 (orlovna) www.bytovestudio.euweb.cz
tel.: 776 220 386
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Podzim na Švehlově

Slavkovské slunce

Foto Vladislav Jakubec


